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Chiar Credeţi Că votul vostru Contează?

Celebrul economist Anghel Rugină a reve-
nit, la începutul anilor 2000 în România 
pentru a realiza un „miracol economic”, 

pe care el îl credea posibil pentru renașterea 
economică a României. Raţionamentul său 
era, din nefericire, incompatibil cu cei aflaţi la 
putere. Altele erau scopurile, altele interesele…

Memorabilă, a rămas o declaraţie televizată 
în care Anghel Rugină, a spus: „Dragii mei, 
lumea asta este condusă de un fel de guvern 
mondial, format dintr-un grup de circa 250-300 
de persoane, super-bogate, super-puternice şi 
super-bine informate, care trăiesc ca în sânul 
lui Adam. Oamenii ăştia deţin puterea absolută 
pe planetă. În afară de accesul imediat la toate 
resursele economice şi la cele mai recente desco-
periri tehnico-ştiinţifice, multe ţinute în secret, 
au la dispoziţie, în toate ţările lumii, institute de 
cercetări psiho-sociologice, cu ajutorul cărora 
ţin sub control toate popoarele planetei. Acestea 
le indică personajele politice cele mai potrivite 
pentru a câştiga alegerile, în mod «democratic» 
în cele mai importante state ale lumii; importante 
nu numai ca număr de locuitori, dar mai ales prin 
resursele lor naturale, prin puterea economică, 
militară sau prin poziţia lor strategică. Practic 
toţi conducătorii statelor importante ale planetei 

sunt «aleşi» cu «binecuvântarea» acestui grup 
şi toţi cei aleşi nu fac altceva decât să pună în 
practică directivele trasate de acesta…”.

Întrebat, telefonic, de către un telespectator 
dacă şi România face parte dintre ţările vizate 
de grup, Anghel Rugină a răspuns ferm: „Da! Şi 
ca dovadă vă aduc faptul că, înainte cu două luni 
de alegerile din 2000, persoana care a câştigat 
alegerile prezidenţiale a fost în vizită privată 
în Statele Unite, iar la două săptămâni de la 
câştigarea alegerilor, primul ministru proaspăt 
numit a făcut acelaşi lucru. Au fost amândoi să-
şi ia foaia de drum…”.

Răspunsul l-a iritat vizibil pe telespectator. 
Om în vârstă, probabil fost comunist, acesta a 
„explodat”: „Să vă fie ruşine, domnule Rugină… 
Să vă fie ruşine că aţi ajuns la vârsta pe care o 
aveţi, cu capul plin de păr alb, ca şi mine şi că ne 
minţiţi în halul ăsta… Preşedintele nostru l-am 
ales noi, cu toţii, prin votul nostru, că aşa am 
vrut noi! Şi apoi, cum să ni-l aleagă alţii, când 
este o comisie de votare care verifică vot cu vot, 
de la toate partidele… Sunteţi un mincinos!”.

Replica lui Anghel Rugină: „Dragă domnule, 
te felicit!… Te felicit că ai ajuns la vârsta la care 
ai capul plin de păr alb şi că ai trăit până acum 
cu impresia că ai putere! Că votul tău contează! 

Poţi să mori fericit în cazul ăsta! Eu nu am vor-
bit pentru cei care au vârsta şi convingerile du-
mitale. Eu am vorbit pentru cine are urechi să 
audă şi minte să înţeleagă!… În ceea ce priveşte 
votul, nu uitaţi vorbele lui Stalin, care zicea că 
nu contează cine şi ce votează, contează doar 
cine numără voturile! Astăzi, cu voturile central-
izate electronic, treaba asta a devenit un simp-
lu joc pentru un informatician: cu un program 
deştept, printr-o simplă atingere a unei anumite 
taste, voturile plus ale unui candidat se adună 
discret la cel care trebuie să iasă… Am interesul 
ca poporul meu să afle… Să afle şi să înțeleagă! 
Să înţeleagă că la nivel global cărţile sunt făcute. 
Oamenii ăştia sunt prea deştepţi şi prea puter-
nici.

Pentru noi, important este să ne facem viaţa 
frumoasă în jurul nostru. Să lăsăm gândurile 
mari, la scară internaţională, că acolo jocurile 
sunt făcute şi echilibrele nu trebuie rupte. Nu 
avem nici informaţiile, nici competenţa, nici 
resursele şi nici mijloacele necesare să acţionăm 
la un nivel atât de înalt. Putem în schimb să ne 
comportăm civilizat, să ne educăm bine copiii, 
să ne conservăm şi să ne protejăm mediul în care 
trăim, să ne respectăm şi să ne ajutăm, pe scurt: 
să ne trăim viaţa liniştiţi!”

anatul

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

În Piaţa Mocioni (fostă Furtună, 
fostă Küttl), la intersecţia bulevar-

delor 16 Decembrie și Carol I, se înalță 
maiestuoasă o clădire. Este o construcţie 
monumentală a sfârşitului de secol XIX, 
ridicată în 1895 de către primăria oraşului, 
cu 256.082 coroane. Cu trei frontoane ma-
sive, cu două false turnuri pe colţuri, cu 
două etaje de locuinţe de închiriat (de unde 
și numele de „casa de raport a municipiu-
lui din Iosefin”), casa este şi azi o realizare 
arhitectonică notabilă a oraşului. Apar-
tamentele sunt spaţioase, frumos lucrate 
și finisate, cu scări monumentale, curte 
interioară largă. Dar celebritatea clădirii a 
fost dată de eleganta cafenea (numele s-au 
schimbat în veacul ce a trecut), de restau-
rantul de superclasă de odinioară (păcat de ceea 
ce e azi acolo), de sălile de la etajul I, dar şi de 

grădina de vară (mult mai întinsă odinioară decât 
acum), mărginită de copaci falnici şi stufoşi, de 
mesele adăpostite la umbra lor, ca şi de berea 

„Pilsner”. Numele cunoscut de vârstni-
cii de azi era „Elite”. „Sinaia” - numele        
existent încă - vine din perioada socialistă, 
când începe şi degradarea localurilor. De 
la lumea selectă de odinioară, care ştia să 
petreacă sau să stea la şuetă, s-a ajuns la 
ceea ce ştim cu toţii. Păcat de ce avem și 
nu ştim să păstrăm. Poate că, odată cu în-
cheierea proceselor şi aflarea adevăratului 
proprietar, clădirea îşi va regăsi echilibrul 
și nobleţea ce au caracterizat-o. Ar fi de 
dorit. Căci parcă un blestem apasă asupra 
vechilor clădiri și localuri timişorene: fie 
sunt închise și nimeni nu mai ştie de ele, 
fie au proprietari care nu sunt interesaţi 
să pună în valoare calităţile clădirilor şi 
ale sălilor (deşi ar câştiga foarte bine). Iar 
oraşul Timişoara nu mai are (cu atât de rare 
excepţii) localurile ce-i făceau odată ştaiful 

sau, pe înţelesul tuturor, faima şi bunul renume.

Palatul fondului de pensii

În dulcele stil clasic
Nichita STĂNESCU
 

Dintr-un bolovan coboară
pasul tău de domnişoară.
Dintr-o frunză verde, pală
pasul tău de domnişoară.

Dintr-o înserare-n seară
pasul tău de domnişoară.
Dintr-o pasăre amară
pasul tău de domnişoară.

O secundă, o secundă
eu l-am fost zărit în undă.

El avea roşcată fundă.
Inima încet mi-afundă.

Mai rămâi cu mersul tău
parcă pe timpanul meu
blestemat şi semizeu
căci îmi este foarte rău.

Stau întins şi lung şi zic,
Domnişoară, mai nimic
pe sub soarele pitic
aurit şi mozaic.

Pasul trece eu rămân.

Bijuterie lirică



2. februarie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Ziua culturii naţionale - 
recitare de poezie eminesciană

Ziua Culturii 
Naţionale a 

fost sărbătorită și la 
Jimbolia, firește, în 15 
ianuarie 2020, prin mai 
multe momente dedi-
cate acesteia.

B i b l i o t e c a 
Orășenească „Mihai 
Eminescu” împreună 
cu Școala Gimnazială 
Jimbolia au organizat 

evenimentul „Eminescu - poet național și univer-
sal”. Acțiunea s-a desfășurat de la ora 11.00, la 
monumentul dedicat poetului național și a constat 
în recitarea, în limbi diferite, a mai multor poezii 
eminesciene.

Muzeul Presei „Sever Bocu” a organizat o 
expoziție de articole de ziar în care se vorbește 
despre Mihai Eminescu. Acțiunea s-a desfășurat 
în foaierul Casei de Cultură și a purtat denumirea 
„Printre litere. Eminescu în Adevărul Literar și Ar-
tistic”. 

Jimbolia de altădată 

Condamnaţi la deportare. 
Jimbolia şi surghiunul în U.R.S.S.

În luna ianuarie s-au împlinit 75 de ani de la deportarea etnicilor germani în URSS, aproape 
75.000 de oameni, prilej cu care la Jimbolia a fost organizat un eveniment comemorativ. Între 14 

și 22 ianuarie 1945, sute de șvabi jimbolieni au fost ridicați din casele lor spre a fi deportați și condamnați 
la muncă silnică în lagărele din URSS.  

Evenimentul dedicat memoriei, numit „Condamnați la deportare. Jimbolia și surghiunul în URSS” 
s-a desfășurat în data de 22 ianuarie și a fost organizat de Casa de Cultură a Orașului Jimbolia şi de 
Muzeul Presei „Sever Bocu”, pentru cinstirea memoriei sutelor de șvabi din Jimbolia căzuți, în ianuarie 
1945, victime unor măsuri represive.

Seară de chitară

În 15 ianuarie 2020, la Casa de Cultură a Orașului Jimbolia, domnii Ilie Stepan și Horea Crișovan 
au susținut un extraordinar concert de chitară. A fost un moment cu totul deosebit, întregit și de 

prezența tinerilor Florin Țubucan și Andrei Cofaru, elevi ai Colegiului Național de Artă „Ion Vidu” și 
coordonați de profesorul Alexandru Crețescu. Ilie Stepan reprezintă un nume de mare valoare în muzica 
românească, de acesta legându-se înființarea legendarei „Pro Musica”. Tot dumnealui este și compozitorul 
primei opere folk din România și a piesei „Timișoara”, o piesă simbol al luptei pentru libertate. De cea-
laltă parte, Horea Crișovan este un muzician complet și complex, care a contribuit la devenirea trupelor 
Blazzaj, Feli & the Band, Horea Crișovan Trio. Evenimentul de la Jimbolia a fost organizat de Primăria și 
Consiliul Local Jimbolia în parteneriat cu Rotaract Club Jimbolia și Liceul Tehnologic Mihai Eminescu.

Investiţii

În data de 17 ianuarie 2020 a avut loc la Casa de Cultură din Jimbolia Conferinta de deschidere 
a proiectului CREȘTEREA MOBILITĂȚII PRIN DEZVOLTARE RUTIERĂ ÎN BANAT 2, 

proiect finanțat prin Programul INTERREG IPA de Cooperare Transfrontalieră România-Serbia. 
Cei patru parteneri implicați în implementarea proiectului sunt: Regia Publică de Drumuri – Serbia 

lider de proiect, oraşul Kikinda, oraşul Jimbolia şi Agenţia pentru Dezvoltare Socio-Economică Regio-
nală Banat în calitate de parteneri.

În cadrul conferinței au fost prezentate obiectivele, indicatorii și rezultatele ce se doresc a fi realizate 
în perioada de implementare a proiectului.

Pentru Jimbolia, el se concretizează în reabilitarea unor tronsoane de șosea pe străzile Ion Slavici și 
Mărășești, plus amenajarea unor parcări laterale în zona gării.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată cu sprijinul Biroului de relaţii publice al aeroportului

Rezultate ale activităţii 
Aeroportului Internaţional Timişoara în 2019

Valorile ascendente ale traficului aerian, 
introducerea de noi destinații și dema-

rarea unor lucrări de modernizare și dezvol-
tare sunt câteva dintre rezultatele pozitive ale 
activității Aeroportului Internațional Timișoara 
înregistrate în anul 2019.

În anul 2019, s-a înregistrat o creștere a nu-
mărului de pasageri cu 5,1% față de anul pre-
cedent. Astfel, 1.595.012 de pasageri au călă-
torit spre/dinspre aeroportul Timișoara, în timp 
ce în anul 2018, au fost înregistrați 1.517.309 
de pasageri. 

Primele cinci destinații preferate de călători, 
în anul 2019, au fost: București (422.201 pa-
sageri), Munchen-Memmingen (193.504 pa-
sageri), Milano-Bergamo (179.382 pasageri), 
Londra-Luton (143.974 pasageri) și Fran-
kfurt (78.672 pasageri).

De remarcat este faptul că în luna decem-

brie 2019, 134.626 de pasageri au tranzitat 
aeroportul Timișoara, cu 22,6% mai mult de-
cât în anul precedent, ceea ce confirmă trendul 
ascendent al traficului aerian și creează premi-
se de menținere a unui trend pozitiv și în 2020. 

În 2019, numărul pasagerilor care au ales 
să-și organizeze vacanța estivală cu zbor char-
ter direct spre destinații de vacanță a crescut 
cu 39% față de anul 2018. Astfel, cei 64.246 
de călători au ales ca destinații de vacanță: An-
talya, Heraklion, Hurghada, Hammamet, 
Zakinthos, Skiathos și Sharm el Sheikh.

În privința traficului de marfă, în contextul 
unei creșteri cumulate în perioada 2015-2019, 
de peste 90%, anul 2019 a înregistrat o scă-
dere de 13% (în total fiind transportate 5.167 
tone de marfă). Totuși, în luna decembrie s-a 
înregistrat cea mai mare creștere lunară 
comparativă între 2019 și 2018, de 15,2% re-
prezentând în cifre absolute 430 de tone marfă 
transportate în ultima lună a anului 2019, ceea 
ce poate reprezenta un semnal de revenire a 
creșterii volumului de marfă transportată. Cu 
toate acestea volumul de mărfuri, în scădere 
din 2019, poate fi interpretat ca semn de scăde-
re a industriei regionale.

În anul 2019, au fost realizate proiecte im-
portante pentru dezvoltarea și modernizarea 
infrastructurii aeroportului, cum ar fi: proiec-
tul construcției noului Terminal de Sosiri Cur-
se Externe, în valoare totală de 30.352.721,66 
lei (inclusiv TVA).  
În prezent, aceas-
tă investiție cu ter-
men de finalizare 
31.03.2020, se află 
în stadiul execuției 
de lucrări la struc-
tura de rezistență, 
lucrări de închidere 
a structurii, instalații 
etc. Investiții consi-
derabile s-au făcut și 

pentru modernizarea infrastructurii din zona de 
operațiuni aeriene. S-au investit aproximativ 
1,9 milioane de euro în lucrări la pistă, siste-
mul de balizaj, sistemul de alimentare cu ener-
gie electrică. 

Au fost organizate proceduri de selecție în 
vederea achiziției de echipamente speciale pen-
tru siguranța și securitatea zborului, finanțate 
prin POIM, astfel încât să fie posibilă achiziția 
în semestrul I al anului 2020.

„Anul 2019 a fost un an cu realizări im-
portante pentru Aeroportul Internațional 
Timișoara. Creșterea sustenabilă a traficu-
lui, inaugurarea de noi destinații, demararea 
unor lucrări de modernizare și dezvoltare a 
infrastructurii aeroportuare ne responsabili-
zează permanent. Vreau să remarc, din nou, 
faptul că volumul de trafic aerian al unui ae-
roport este expresia profilului și dimensiunii 
economice, sociale şi demografice a regiunii 
pe care o deservește. Dezvoltarea Regiunii de 
Vest a României și a activității Aeroportului 
Internațional Timișoara, se condiționează re-
ciproc. În anul premergător deținerii titlului 
de Timișoara Capitală Europeană a Culturii, 
ne dorim să oferim condiții și servicii optime 
pentru cetățenii Regiunii de Vest a României, 
precum și pentru turiștii care vor tranzita ae-
roportul Timișoara”, a declarat directorul ae-
roportului Daniel IDOLU.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Când am por-
nit spre Fă-

get, stelele păreau că 
mor în fundul tăriei 
luminate și în pădu-
rile adânci semnalele 
roșii, verzi și albe își 
pierdeau parcă pute-
rea. Era una din acele 
dimineți aspre de iar-

nă, când firea întreagă e lucitoare, sticloasă și 
tare ca cristalul. Copacii acoperiți cu promo-
roacă parcă asudau gheață; pământul suna sub 
picior; aerul uscat ducea departe cele mai mici 
zgomote, cerul albastru părea lucitor ca oglin-
zile și soarele urca în văzduh, luminos și rece 
el însuși, aruncând asupra creației înghețate 

raze care nu încălzeau nimic.
Plimbându-mă prin oraș, am dorit să văd și să 

imortalizez, pentru cititorii noștri, câteva imagini 
ale Făgetului de azi, oraș pe care la venirea sa 
în funcția de primar, domnul profesor Marcel 
Avram, l-a aflat înglodat în datorii. Mai exact, 
datorii de 60 de miliarde de lei, datorii pe care, 
vorba domniei sale, „încet, încet, cu chibzuia-
lă, am reușit să le scoatem la capăt.” Întrebat 
pe ce se bazează activitatea sa ca edil, domnul 
primar a spus: „Pe continuitate. Iar ce am dorit 
și voi dori în continuare să ofer concetățenilor 
mei, este siguranță, seriozitate și predictibilita-
te. Am încercat, a mai spus domnia sa, încă 
de la primul mandat, ca printr-un proiect pe 
termen mai lung, cu ajutorul cetățenilor, să 
schimbăm în bine fața orașului nostru. Iată 

de ce, mulțumesc sincer locuitorilor orașului 
Făget, pentru încrederea pe care o au în mine 
și în echipa mea. Echipă împreună cu care 
am reușit să asigurăm locuri de muncă pen-
tru locuitorii orașului Făget, am reușit să fa-
cem investiții în sănătate la spital, investiții 
în școlile orașului, fără a mai vorbi de efortul 
depus pentru înfrumusețarea lui.”

Și avea dreptate, vizitând spitalul orașului, 
am aflat că recent acesta a fost dotat cu apara-
tură medicală în valoare de 250.000 de lei.

Și am mai aflat, trecând de poarta școlii, 
că primarul Marcel Avram, nu a uitat catedra, 
dovadă că premiază elevii merituoși care, prin 
rezultatele obținute la competițiile școlare, au 
arătat că la Făget se face un învățământ de ca-
litate.

„Am încercat, cu ajutorul cetăţenilor, să schimbăm în bine faţa oraşului nostru”
Marcel AVRAM  - Primarul oraşului Făget
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 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mircea JICHICI - Primar al orașului Lipova

Se trece iarna odată 
și cu februarie în ca-

lendarul veșniciei și am ui-
tat cum e să simți înțepătura 
gerului. Fără zăpezi, iarna 
este doar mucegai. Vor mai 
cunoaște oare copiii de mâi-
ne conturul de iarnă feerică, 
adică sania și lupii urlând 
în margini de sate? Cât vor 

mai crede ei din amintirile bunicilor despre greie-
rele care, într-o iarnă cu nămeți până la streșini, 
care nu va mai fi, cânta ascuns în nu știu ce cră-
pătură din pereți? Sunt povești care se nasc numai 
sub ninsori. Și ninsori, venind spre orașul Lipova, 
mai zăresc doar pe crestele munților Zărand. De-
parte, tot mai departe…

Domnule primar, a mai trecut un an…
4Domnișoară, „Trec anii, trec lunile-n goană / 

Și-n zbor săptămânile trec…”

«Rămâi sănătoasă, cucoană, / Că-mi iau gea-
mantanul și plec!»

4Vă place Topârceanu, domnișoară?
Amândurora, precum se vede, ne place acest 

poet. Domnule primar, la jumătatea lunii trecute 
ați fost din nou, printr-un gest de ținut minte, ală-
turi de oamenii acestui oraș.

4Da, în ziua de 15 ianuarie 2020, am predat 
Bisericii Ortodoxe din Lipova terenul pentru ci-
mitir și noua casă mortuară.

Am înțeles că terenul a fost achiziționat de 
dumneavoastră, de administrație.

4Achiziționarea terenului, precum și construc-
ția noii capele s-au realizat din bugetul local.  
Mai așteptăm doar ca Preaonorații Părinți să o 
sfințească. Și asta în viitorul cât mai apropiat.

Ce suprafață are terenul?
4Terenul are o suprafață de 4.860 mp, for-

ma acestuia fiind dreptunghiulară,
Și distanța la drumul de acces?
4Distanța, având un front la drumul de ac-

ces, cu o lungime de 97.9.
Ce îmi puteți spune despre utilitățile necesare?
4Asigurarea utilităților, repectiv alimenta-

rea cu apă va fi asigurată de la rețeaua orașului, 
energia termică va fi asigurată prin centrala ter-
mică proprie, iar energia electrică va fi asigurată 
prin racordul la rețeaua existentă în zonă.

Am predat Bisericii Ortodoxe din Lipova terenul pentru cimitir ºi noua casã mortuarã

 Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela PoPESCU

   Liceul „Atanasie Marienescu – partener în cadrul proiectului strategic Erasmus +”

La Liceul „Atanasie Marienescu” este în 
curs de implementare un proiect euro-

pean ERASMUS + numit „Noi trăim și experi-
mentăm Europa – O varietate de metode pentru 
o viață în Europa care ia multe forme”. Proiectul 
este finanțat de Comisia Europeană cu un grant 
de 14328 de euro, bugetul total al proiectului 
pentru toți partenerii fiind de 45413 euro.

Proiectul presupune desfășurarea unor 
mobilități de către profesori,  la fiecare dintre 
instituțiile de învățământ partenere, în scopul 
aprofundării unor competențe (media/ digita-
le, de mobilitate internațională, interculturale, 
de limbi străine, de comunicare)  la Kouvolan 
kaupunki (Finlanda) în perioada 18-24 noiembrie 
2018, la Centre Integrat Públic Formació Professio-
nal Superior (Spania) în perioada 31 martie - 6 
aprilie 2019, la Etiler Mesleki ve Teknik Anadolu 
Lisesi din Istanbul (Turcia) între 6 și 12 octom-
brie 2019,  la Colegiul Vocațional de Economie 
și Management „Paul-Julius Reuter” din Aachen 
(Germania) în perioada 29 martie - 4 aprilie 2020  
și la Liceul „Atanasie Marienescu” din Lipova  
între 27 septembrie și 3 octombrie 2020.

În cadrul proiectului, în fluxul III,  desfăşu-
rat în perioada 6-12 octombrie 2019 în Turcia, 
la Istanbul, având ca temă multiculturalitatea, 
echipele din România, Turcia, Finlanda, Germa-
nia şi Spania au avut parte de un program bogat 
şi divers, menit să îmbunătăţească abilităţile de 
lucru ale cadrelor didactice, cu elevi provenind 

din medii culturale diferite, atât aparţinând mino-
rităţilor „tradiţionale” din ţările respective, cât şi 
noilor minorităţi care se pot constitui în contex-
tul dinamic al globalizării. Activităţile pregătite 
de gazdele noastre, dar şi de ceilalţi participanţi, 
au cuprins: vizitarea şcolii gazdă, prezentări ale 
şcolilor şi instituţiilor participante, ale etniilor 
din fiecare ţară,  precum şi a câte unui exemplu 
de lecţie interculturală de literatură. Profesorul 
Sebastian Bunghez din cadrul Liceului „Atana-
sie Marienescu” Lipova a susţinut o prezentare a 
romanului „Mara” de Ioan Slavici, roman ales în 
mod special pentru conţinutul său şi desfăşurarea 
acţiunii sale în zona noastră, care s-a bucurat în-
totdeauna de beneficiile multiculturalităţii.   

Activităţile organizate de gazde, au avut în 
vedere atât activităţi de învăţare indoor cât şi out-
door, folosind metode care s-au adresat „minţii, 
inimii şi trupului”. Activităţile outdoor au cuprins 
o lecţie interculturală de geografie, desfăşurată cu 
vaporul pe Bosfor, la confluenţa Europei cu Asia, 
una de educaţie şi etică interculturală şi interreli-
gioasă, desfăşurată în Oraşul vechi, unde se îm-
pletesc diferite religii: islamică, creştin ortodoxă, 
mozaică, precum şi culturi: otomană, bizantină, 
iudaică. De asemenea, am vizitat o şcoală a mi-
norităţii armeneşti din Istanbul şi cartierul Fener 
(Fanar) populat din timpuri străvechi de minori-
tatea greacă, care are  şcoala proprie în zonă.

Printre activităţile indoor, se numără  şi asis-
tarea la o lecţie de multiculturalitate în limba en-
gleză susţinută de o profesoară a şcolii gazde, 

dar şi una despre Turcia susţinută de elevi, care 
la final ne-au pregătit şi o scurtă, dar modernă 
evaluare. Şi pentru că spuneam că metodele fo-
losite de gazde s-au adresat nu doar minţii, la loc 
de cinste s-au aflat şi workshopul de muzică şi 
dansuri turceşti şi cel de bucătărie turcească, la 
care am participat activ sub îndrumarea cadrelor 
didactice turce  şi cu ajutorul elevilor. Un remar-
cabil workshop privind multiculturalitatea, activ 
şi interactiv totodată, având la bază tehnici expe-
rienţiale şi psihodramatice, ne-a provocat să ne 
confruntăm cu propriile prejudecăţi şi să găsim 
modalităţi de a facilita acceptarea şi integrarea 
persoanelor care provin din culturi cu seturi de 
valori foarte diferite de ale noastre.

„Impresionante au fost dotările şcolii gazde, 
şcoală vocaţională cu hotel şi restaurant proprii, 
în care elevii făceau practică, atitudinea săritoa-
re şi politicoasă a acestora, curăţenia, disciplina, 
relaţiile profesor-elev, buna organizare şi preo-
cupare a tuturor, elevi şi cadre didactice deopo-
trivă, pentru o cât mai bună desfăşurare a activi-
tăţilor şi împlinirea nevoilor tuturor oaspeţilor.

Experienţa dobândită în programul Eras-
mus+, la Istanbul, a fost cea a unei metropole 
cosmopolite, cu oameni calzi şi ospitalieri, în 
permanenţă la dispoziţia noastră şi care ne-au 
ajutat de câte ori am avut nevoie.

Prof. consilier şcolar Dana Adina MACINIC
Ing. Prof. Doina Dorina NEMEŞ – responsabil proiect
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 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„„Prin ceea ce fac eu vreau să ajut oamenii şi să modernizez comuna” 
Virgil BUNESCU - Primar al comunei Giarmata

Orice întâlnire cu primarul frumoasei co-
mune Giarmata, stă, mereu, sub semnul 

unor noi realizări, al unor noi proiecte duse la 
îndeplinire. Domnul Virgil Bunescu, este un pri-
mar care aparține comunei mai multe ore decât 
dedică odihnei. Și din acest motiv, oamenii îl 
prețuiesc și îl respectă. 

Domnule primar, haideți să vorbim, în acest în-
ceput de dialog, despre proiectul de modernizare 
al Căminului Cultural.

De acord.
Ce vreți să faceți acolo, fiindcă pare ceva foarte 

spectaculos?
Acolo este o clădire veche ridicată de etnicii ger-

mani plecați. Ei au construit-o cu ani în urmă, dar e 
depășită de realitate și trebuie să o adaptăm nevoi-
lor actuale ale cetățeanului modern. Asta vrem să 
facem cu acest proiect minunat pe care îl implemen-
tăm. Este o clădire veche, dar noi o modernizăm. 
În același timp, din tot sufletul, vrem să îi păstrăm 
și farmecul de odinioară. Nu o dărâmăm. Îi păs-
trăm specificul tradițional. O adaptăm actualității. 
De aceea vom face și un sondaj de opinie în rândul 
cetățenilor să vedem cum ar dori ei să apară noul 
cămin. Vrem să fie pe gustul oamenilor, dorim să 
să facem ceea ce oamenii ne cer. Vrem ca ei să fie 
mulțumiți de ceea ce au în comună. Așadar vrem un 
cămin pe gustul tuturor. Toți vrem să fim mulțumiți. 
Oamenii trebuie să se simtă bine atunci când intră 
acolo la spectacole. Sper ca clădirea să fie cât mai 
apropiată de ceea ce a fost cândva. Amintesc faptul 
că odată, aici, în Giarmata, etnicii germani au trăit în 

armonie deplină cu românii. Etnicii germani au fost 
oameni foarte ordonați, civilizați dedicați localității. 
Vrem ca atunci când ei se vor întoarce în vizită la 
prieteni sau colegi și vor vedea acest cămin reno-
vat să le amintească de tinerețea lor.

În ce stadiu se află acum proiectul?
Noi l-am demarat de ceva vreme și este în va-

loare de 500.000 de euro. Proiectul este realizat în 
proporție de 40% - 50%. Acum lucrăm intens la 
interioare. Am extins scena fiindcă era prea mică. 
Am vrut să o facem mai generoasă.

Cum veți folosi această modernă clădire?
Subliniez, încă o dată, că această clădire va  

găzdui numai spectacole. Vom avea sălile de pre-
gătire pentru artiști și ansamblurile folclorice, pen-
tru dansuri sportive, muzică, pictură, pentru tot ce 
ține de artă și promovarea talentului tinerilor din 
Giarmata. Vrem să angajăm instructori și oameni 
de specialitate, cu școală, pentru acești tineri și să îi 
pregătească. Este clar că fiecare copil are un talent 
și vrem să îl descoperim. În căminul modernizat, 
vor exista condiții pentru aceste activități de care 
Giarmata are nevoie, indiferent din ce domeniu ar 
fi: sportiv, artistic-cultural sau literar.

Domnule primar, care este termenul de finali-
zare al proiectului de modernizare a Căminului 
Cultural din comuna dumneavoastră?

Domnule Miron, proiectul a fost început în 
luna august 2019 și îl vom finaliza în luna august 
2020. Ceea ce fac eu este în interesul comunei și al 
cetățenilor. Prin ceea ce fac eu vreau să ajut oame-
nii și să modernizez comuna.

Domnul primar Bunescu, spuneți-mi cum a fost 
anul 2019 pentru dumneavoastră?

Domnule, a fost un an cu realizări, cu multe lu-
cruri bune, dar și cu unele mai puțin bune. Am avut 
multe împliniri am reușit să implementăm proiecte 
foarte importante. De exemplu, avem cinci pro-
iecte pe AFIR Agenția de Finanțare a Investițiilor 
Rurale. Asta m-a mulțumit. Este vorba de o sumă 
de 7 milioane de euro. Am proiecte foarte bune pe 
PNDL1 și pe PNDL2. Avem proiecte generoase și 
pe transfrontalier. Am și o nemulțumire ce ține de 
proiectul mare privind implementarea canalizării 
în comună și a rețelei de apă. Proiectul trebuia să 
înceapă în 2014, dar poate că abia în 2020 va dema-
ra. E vorba de niște probleme obiective ce nu țin de 
noi, ci de societatea de apă. Noi am rămas blocați 
în această rețea de apă, fiindcă eram cuprinși în 
proiect. Problema care mă nemulțumește este fap-
tul că proiectul tergiversează, dar nu ține de noi. Pe 
mine mă deranjează foarte mult. Nu mai vorbesc 
de nemulțumirea cetățenilor, fiindcă nu reușesc să 
aibă apă curentă. Pe 2019, am mai avut un pro-
iect mare ce ține de asfaltarea tuturor străzilor din 
comună. De asemenea, mai e alt proiect mare de 
care sunt mulțumit. Am reușit să introducem cu-
rentul electric în zone și pe străzi unde nimeni nu 
se aștepta. Mai mult, schimbăm și modernizăm 
întreg sistemul de iluminare din comună, optând 
pentru iluminatul cu leduri. În plus avem în obiec-
tiv construcția de parcuri și zone de divertisment, 
foarte necesare cetățenilor. În 2019, am inaugurat 
mai multe parcuri, iar în 2020 vor urma altele.

Pagină realizată de Gheorghe MIRoN
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Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Personalităţi născute în comuna Remetea Mare

Mihai Şora
Mihai Șora s-a născut în 7 noiembrie 1916, în satul Ianova, aflat atunci în 

Austro-Ungaria. Acesta este un filosof și eseist român. Din 24 octom-
brie 2012 devine membru de onoare al Academiei Române. Este al doilea fiu al 
preotului Meletie Șora și al Anei (născută Bogdan).

Mihai Șora studiază la Școala primară din comuna Izvin, județul Timiș, apoi la 
Timișoara, încheind studiile liceale la „Constantin Diaconovici-Loga” din același 
oraș unde a studiat temeinic filosofia și limbile clasice, latina și elena.

A studiat filosofia la Universitatea din București între anii 1934-1938, unde i-a avut ca profesori, 
printre alții, pe Nae Ionescu și Mircea Vulcănescu, iar la seminar l-a avut ca asistent, timp de trei ani, pe 
Mircea Eliade.

Mihai Șora a obținut o bursă din partea Institutului Francez din București în anul 1938, concomitent 
cu Eugène Ionesco. A părăsit Parisul aflat sub ocupație germană în 1940 și a ajuns în Grenoble, unde, sub 
îndrumarea lui Jacques Chevalier, a realizat o teză de doctorat despre opera lui Blaise Pascal.

Din albumul comunei

„Principalele noastre obiective au fost drumurile, gazul şi canalizarea”.
Primar, Ilie Golubov

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Transparenţa 
administrativă

•	Hotărâre aprobare înființare fond 
de accesibilizare a pădurilor 3%.

•	Hotărâre aprobare ajutor înmor-
mântare BRÎNZAC VALENTIN.

•	Hotărâre aprobare însuşire a documentaţiei cadas-
trale de primă înscriere.

•	Hotărâre aprobare de înființarea echipei de intervenție 
de urgență în cazurile de violență domestică.

•	Hotărâre aprobare vânzare directă teren beneficia-
rilor Legii nr. 15/2003.

•	Hotărâre aprobare proiect rețea școlară pe 2020-
2021.

•	Hotărâre aprobare scoatere la licitație publică în 
vederea vânzării a 5 (cinci) parcele de teren ara-
bil intravilan extins zonă dotări – instituții publice 
și servicii aflate în proprietatea comunei Remetea 
Mare, sat Ianova și a 1 (una) parcelă de teren arabil 
intravilan, aflate în proprietatea comunei Remetea 
Mare, județul Timiș.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Raveca Neagu din 
comuna Remetea Mare, ne 

întreabă ce știm legat de obligația 
de întreținere? Stimată doamnă, 
obligația de întreținere este datorată, 
de fel, rudelor apropiate. Desigur, 
nu este datorată oricând, ci depin-
de de anumite elemente. De regulă, 
obligația de întreținere este datora-

tă în natură, însă poate fi dispusă, în subsidiar, și sub 
forma unei pensii de întreținere. De asemenea, neres-
pectarea obligațiilor de întreținere, cu rea-credință, este 
infracțiune.

Conform Codului civil, obligația de întreținere 
există doar între persoanele prevăzute de lege. Mai 
exact, e vorba de: soț și soție; rudele în linie dreaptă; 
frați/surori; alte persoane prevăzute de lege.

Totuși, spuneam că nu este datorată obligația 
de întreținere în orice moment. De fapt, obligația 
de întreținere este datorară atunci când persoanele 

prevăzute de lege se află în nevoie, neputându-se 
întreține din munca sau din bunurile lor. Dar acest 
lucru nu este suficient pentru a fi datorată obligația 
de întreținere.

De asemenea, persoana care datorează întreținerea 
trebuie să aibă mijloacele pentru a o plăti sau să aibă 
posibilitatea de a dobândi aceste mijloace. În acest 
context, Codul civil prevede că, la stabilirea mij-
loacelor celui care datorează întreținerea, se va ține 
seama de veniturile și bunurile acestuia, precum și 
de posibilitățile de realizare a acestora; de asemenea, 
vor fi avute în vedere celelalte obligații ale sale.

Cel mai comun caz în care este datorată obligația 
de întreținere este în cazul părinților care îi datorează 
obligație de întreținere minorului. Totuși, obligația poa-
te să se extindă și după ce minorul devine major, dacă 
acesta își continuă studiile. În orice caz, obligația va 
înceta odată ce copilul va împlini 26 de ani.

După aceea, soții își datorează întreținere. În mod 
normal, aceasta dureză până la încetarea căsătoriei.

Milenko SECULICI -  Secretar

Remetea Mare este 
consemnată docu-

mentar în anul 1333 sub 
numele de Remete, iar satul 
aparținător, Ianova, din anul 
1332 sub numele de Ilyno, 
Ienev. Așezarea este locuită 
încă din prima epocă a fieru-
lui (Hallstadt, cca 1200-300 
î. Hr.), aşa cum atestă desco-
peririle arheologice recente. 

Despre comuna de azi și nu numai, am stat de vorbă 
cu domnul secretar al primăriei.

Domnule secretar, mă bucur să vă reîntâlnesc, 
avându-vă ca interlocutor pentru un scurt interviu.

4În primul rând doresc să mulțumesc cole-
gilor tăi precum și ție personal, pentru faptul că 
lună de lună, acest frumos jurnal se află, datorită 
vouă tuturor, în comuna noastră.

Ce anume apreciază cititorii la jurnalul inter-
regional „Banatul”?

4În primul rând faptul că în paginile lui 
nu se face politică partizană, apoi că prezintă 
informații de interes, că aveți amabilitatea de 
a răspunde cititorilor la rubrica, inspirat numită 
„Poșta redacției” și, nu în ultimul rând, impeca-
bila ținută a jurnalului, demn de numele regiunii 
pe care îl poartă.

Domnule secretar, nu v-am întrebat până acum, 

dar o fac astăzi, dorind să aflu cum se dezvoltă co-
pilăria unui copil cu ambii părinți cadre didactice, 
cum a fost cazul dumneavoastră?

4Nu am mai fost întrebat niciodată și chiar 
este o întrebare interesantă. Domnișoară Roxa-
na, bunii mei părinți, Dumnezeu să-i odihneas-
că, deși cadre didactice, nu mi-au îngrădit nici o 
clipă perioada frumoasă a copilăriei și nici nu au 
intervenit în alegerea mea universitară, lăsându-
mi libertatea de a alege ce facultate doresc să 
urmez. Atât eu, cât și fratele meu care, la fel ca 
mine, este secretar de primărie în comuna copi-
lăriei noastre Variaș.

Vă aflați de cinci ani în funcția de secretar al 
acestei administrații.

4Da, chiar de cinci ani. Dumneata ești bine 
documentată. Știi și de unde am venit aici?

De la primăria Fibiș.
4Da.
De atunci lucrați cu aceeași echipă, sau, mă 

rog, cu aproape aceeași echipă.
4Da, de atunci, în mare, lucrăm cu aceeași 

echipă, ceea ce este meritul domnului primar, 
că a reușit să păstreze un climat de prietenie în 
colectivul primăriei. Datorită acestui climat și de-
sigur, eforturilor depuse de domnul Golubov, s-a 
reușit ca în comuna Remetea să se desfășoare 
proiecte extrem de importante.

Ce v-a determinat să alegeți această primărie 

ca loc de muncă.
4Eu înainte să vin la Remetea, am știut că 

domnul primar este un om gospodar, un om care 
răspunde, la orice oră, solicitărilor cetățenilor și 
acest fapt a contat foarte mult în alegerea mea.

Cum vi s-a părut comuna Remetea la venire?
4Era o comună aflată, ca și acum, într-o dez-

voltare continuă. Atunci chiar se pregăteau lucră-
rile pentru modernizarea școlii, apoi au urmat ma-
rile proiecte ale administrației în fruntea căreia se 
afla ca și astăzi, domnul primar Ilie Golubov.

Și chiar au început acele lucrări.
4Cum să nu, păi, sunt la vedere, drumul spre 

localitatea Ianova, asfaltarea drumurilor din co-
mună, trotuarele, până la eficientul sistem de 
semaforizare, aflat în dreptul școlii și al poliției 
comunale, tocmai pentru a preveni posibile acci-
dente. Apoi, în această perioadă, se află în deru-
lare un alt mare proiect, cel privind canalizarea 
comunei.

Care este marea problemă cu care se confruntă 
o primărie din țara asta?

4Aceeași cu care se confruntă oamenii; ba-
nii. Banii, fondurile se obțin greu, foarte greu, 
birocrația e mare și fără fonduri, fără bani, nici 
la o casă, nici la o primărie nu poți să faci mare 
lucru.

Vă mulțumesc, domnule secretar, pentru dialog.
4Și eu îți mulțumesc.

Înainte sã vin la Remetea, am ºtiut cã domnul primar este un om gospodar, care rãspunde, 
la orice orã, solicitãrilor cetãþenilor
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Victor MALAC - Primar al comunei Dumbrăvița

Aflat într-o continuă 
căutare de noi resor-

turi care să asigure comunei 
sale menținerea pe o poziție 
fruntașă între comunele țării, 
domnului Victor Malac, cu 
toată bunăvoința domniei 
sale, îi mai rămâne puțin timp 
pentru interviuri. Din acest 
motiv, un dialog mai lung este 

destul de greu de realizat. Greu, dar nu imposibil.
Domnule primar, schimbați fața comunei, mai 

repede decât crește voinicul din poveste.
4Vă mulțumesc, pentru apreciere.
Noutăți pentru acest an?
4Noutăți am pentru fiecare lună, dar timp 

pentru a le face repede cunoscute nu prea am.
Asta știu, dar chiar dacă nu aveți timp să vorbiți 

despre realizările dumneavoastră, ele se văd de 
către toți cetățenii comunei.

4Chiar de toți?
Da domnule primar, chiar și de cei care nu vor 

să le recunoască, dar de văzut, le văd. Din acest 
motiv și știind că sunteți zorit de prezența la o 
ședință județeană, am dorit să vorbim nu de ce ați 

realizat până acum, ci de cea ce vă pregătiți să 
abordați în acest an. Sau, mă rog, de o parte a pro-
iectelor pe care le pregătiți pentru acest an.

4Domnișoară Roxana, alături de consilierii 
locali, am intrat în anul 2020 cu noi provocări 
pentru dezvoltarea comunei în viitorul apro-
piat. Astfel că în prima ședință s-a aprobat, la 
propunerea mea, investiții importante pentru 
îmbunătățirea calității vieții cetățenilor.

Care a fost cea dintâi decizie în acest sens?
4 Prima decizie în acest sens a fost pentru 

demararea procedurilor ce vor schimba statutul 
pășunii de cca. 43 ha, din proprietate publică și 
trecerea acesteia în categoria de teren construibil.

Și după depășirea acestui pas?
4După depășirea acestui pas, administrația 

dumbrăvițeană a pregătit mai multe proiecte de 
dezvoltare care vor îmbunătăți calitatea vieții lo-
cuitorilor.

Deși vă uitați la ceas, tot vreau, pentru cititorii 
jurnalului interregional „Banatul”, să aflu despre 
ce este vorba.

4Într-o ordine absolut aleatorie, este vorba 
despre următoarele obiective:

- bazin olimpic de înot la standarde europene 

(va fi depus la CNI);
- centru de agrement SPA pe 11 ha;
- baza sportivă noua 16 ha;
- centru de îngrijire și recuperare pentru 

vârstnici;
- centru de sănătate cu program permanent;
- aprobarea puz-ului pentru tineri, pe 7 ha.
Și bani?
4Pot să asigur cetățenii comunei că voi găsi sur-

se de finanțare pentru a finaliza toate obiectivele.
Căruia din aceste proiecte, deosebit de impor-

tante acordați o atenție aparte?
4Tuturor, dar cu precădere, proiectelor care 

sunt în implementare.
Care sunt ele?
4E vorba de „Planul Urbanistic General”, 

de construirea Școlii gimnaziale, de construcția 
creșei, de construirea Căminului cultural, de con-
struire grădiniței și, nu în ultimul rând, de tot ceea 
ce ține de infrastructura rutieră, de aducțiuni, de 
magistrale și de stația de tratare a apei.

Vă mulțumesc, domnule primar.
4Și eu îți mulțumesc, domnișoară.

Pot sã asigur cetãþenii comunei cã voi gasi surse de finanþare pentru a finaliza toate obiectivele

 Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

Primăria Dumbrăviţa a început anul cu două contracte noi 
semnate pentru  execuţia asfaltării a douăzeci şi două de străzi!

În cursul lunii octombrie 2019, la Comi-
sia Națională de Strategie și Prognoză 

(CNSP), primarul comunei Dumbrăvița, Victor 
Malac a semnat contractul de finanțare privind 
investiția din cadrul proiectului „Amenajare străzi 
în comuna Dumbrăvița, LOT I și II”.

Prin această finanțare în valoare de 33.587.812. 
lei, se vor asfalta 22 de străzi în Dumbrăvița, cu o 
lungime totală de 15.803 km.

Cele două loturi au fost scoase la licitație, iar 
în 7 ianuarie 2020 s-a semnat pentru Lotul I, con-
tractual de execuție lucrări cu firma la SC PORR 
CONSTRUCT SRL, în valoare de 3.843.059,09 
lei la care se adaugă TVA.

Ministerul Dezvoltării va suporta 60% din va-
loarea contractului, restul fiind completat cu bani 

din bugetul local.
Durata contractului este de 6 luni. Predarea 

amplasamentului s-a facut în data de 16.01.2020, 
iar lucrările vor demara imediat ce condițiile me-

teo permit acest lucru.  Străzile cuprinse în cadrul 
acestui contract sunt: Simfoniei, Alexandru Mace-
don, Lăcrămioarei, Timiș, Cristofor Columb, Louis 
Pasteur, Thomas Alva Edison, James Watt, Ludwig 
van Beethoven, Pelicanului și Privighetorii.

De asemenea, pentru execuția lucrărilor cuprin-
se în LOTUL II s-a semnat  în 8 ianuarie 2020, 
contractul cu SC M.M. WEST SRL în valoare de 
3.725.657,95 lei, la care se adaugă TVA.

În data de 17 ianuarie s-a predat amplasamen-
tul pentru următoarele străzi: Leandrului, Danaide, 
Jupiter, Delfinului, Costache Negruzzi, Fervenția 
II, Buenos Aires, Michelangelo, Giacomo Puccini, 
Pablo Picasso și Roma.

Pentru ambele loturi, lucrările de asfaltare au 
garanție de 24 de luni.

Veşti bune

Noi dotări pentru Centru de zi Dumbrăviţa

În cursul lunii ianuarie 
2020, primarul comunei 

Dumbrăvița, domnul  Victor Ma-
lac a semnat contractul de finanțare 
pentru realizarea unei camere sen-
zoriale a modulului pentru copiii cu 
dizabilități, beneficiari ai „Centru-
lui de Zi” din comuna Dumbrăvița.

Este vorba despre 24 de copii 
din Dumbrăvița, Timișoara, dar și din satele învecinate.

Valoarea contractului este de 87.384,66 lei și reprezintă fonduri europe-
ne nerambursabile acordate de către „Agenția pentru Finanțarea Investițiilor 
Rurale”.

În cadrul acestui contract se vor achiziționa echipamente pentru stimula-
re neurosenzorială: olfactivă, auditivă, vestibulară și proprioceptivă (saltea 
cu vibrații, panouri cu lumini interactive, covor muzical, kit proiecție in-
teractivă pentru podea sau perete, set senzorial tactil, kit proiector cu difu-
zor pentru melodii relaxante și alte obiecte specifice camerei senzoriale).

E bine să ştiţi…

   Medalii pentru sportivii comunei

Medalii și succese la Turneul de la Novi-Sad organizat 
în prima luna din anul acesta, cu participarea a 700 de 

tenismeni, au fost obținute de către sportivii reprezentând „ACS 
Dumbrăvița” care au câștigat medalii de aur la individual, prin Sza-
bo Timea la fete și Rakoczi Patrik la băieți la categoria 8-10 ani.

La dublu, pe echipe, Szabo Timea și Cebuc Ema au câștigat 
medalia de aur, la categoria 8-10 ani.

Cu acest prilej doamna profesor Nicoleta Husar s-a arătat 
foarte mulțumită de evoluția tinerelor talente care încep să se 
remarce la turnee de anvergură.

Sport

 oaia de 
Dumbrãviþa

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICoLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Sunt bucuros că am văzut, în aceste trei zile, destul de mulţi tineri 
şi copii care au venit să viziteze expoziţia.” 

Teodor CRISTUREAN

Înainte de a 
ajunge la des-

chiderea expoziției 
„Asociației crescători-
lor de păsări și animale 
mici de rasă” din comu-
na noastră, mi-am însoțit 
drumul cu observația 
marelui filozof, Arthur 
Schopenhauer: „Compa-
siunea față de animale e 
intim legată cu bunătatea 

caracterului și se poate afirma, cu siguranță, că cel 
crud față de animale nu poate fi un om bun.” Avea 
dreptate ultimul mare reprezentant al idealismului 
german? Eu cred că da! Animalele nasc în noi senti-
mente imposibil de explicat în cuvinte. Ne sunt atât 
de dragi și le iubim atât de tare, încât este imposibil 
de înțeles pentru cei ce nu au iubit vreodată o ființă 
necuvântătoare.

Timp de trei zile Căminul Cultural din localiatea 
Măureni, a găzduit cea de-a treia ediție a expoziției 
„Asociației crescătorilor de păsări și animale mici de 
rasă” din Măureni.

 An de an expoziția este tot mai bine organizată 
și cu exponate tot mai valoroase. Anul acesta au fost 
prezentate aproximativ 450 de exponate, iar Primă-
ria comunei Măureni a susținut  această expoziție 
oferind suportul necesar. Cele mai valoroase expo-

nate au fost premiate de un juriu de specialitate foar-
te riguros. La această manifestare l-am întâlnit și pe 
domnul Cristurean Teodor mare iubitor de animale 
care participă frecvent la expoziții și deține un pal-
mares bogat de cupe și premii, căruia i-am adresat, 
pentru cititorii noștri câteva întrebări.

Domnule Cristurean Teodor, știm cu toții că 
sunteți un membru de seamă al comunității noas-
tre, ați fost desemnat consilier local al Comunei 
Măureni și nu întâmplător, sunteți președinte al 
asociației la secția porumbei. De unde această pa-
siune  și  dragoste pentru aceste necuvântătoare?

Doamnă Lucia, eu cred că cu aceste lucruri te 
naști! De mic copil am iubit animalele, în special 
porumbeii, mă pasionează extrem de mult acestă 
specie, căreia îi dedic destul de mult timp și pentru 
care investesc din reală pasiune.

Câte rase aveți?
Am șapte rase: Rasa Bronzat, Voltat, Gât-Golaș 

de Transilvania, Pescăruși Chinezești, Jucător de 
Galați etc.

Spuneți-mi vă rog dacă la această ediție ați 
avut bucuria de a avea vreun premiu?

Nu am participat decât cu două perechi de po-
rumbei și am luat două premii.  

Să înțeleg că doar  porumbeii vă preocupă?
Nuu, sunt preocupat și de găinile de rasă.
Câte rase de găini aveți?
Am opt rase! Mătase japoneză, Cochinchina 

pitic, Moțată Alba-
neză, Milddeflori 
și altele. Cu șase, 
din cele opt rase  
am participat  la 
expoziția din anul 
acesta și am obținut 
patru premii.

Se spune că după 
concurs, te gândești 
la următorul..., cu 
ce gând plecați de 
aici?

Cu gânduri opti-
miste. Sunt încreză-
tor și sunt bucuros că am văzut, în aceste trei zile, 
destul de mulți tineri și copii care au venit să vizi-
teze expoziția. E un lucru îmbucurător! Sperăm ca 
an de an să fim mai buni! Să aducem exemplare 
cât mai frumoase și cât mai diversificate și nu în 
ultimul rând să atragem un număr cât mai mare de  
tineri și copii.

Un regret?
Da, și el ține de suflet. Singurul lucru care 

umbrește acest eveniment de doi ani încoace este 
plecarea prematură a președintelui acestei asociații, 
Tică Știr, la cele  veșnice.

Domnule președinte, vă mulțumesc!
Și eu vă mulțumesc.

Pagină realizată de prof. Lucia MUŢULESCU

Digitizarea parcelelor fiecărui fermier va fi făcută cu certitudine    

Ca urmare a finalizării proiectului de cadas-
trare generală, Primăria Comunei Mău-

reni a organizat o întâlnire la care au fost invitați 
toți cetățenii comunei și reprezentanți ai Agenției 
de Plăți și Intervenție pentru Agricultură Caraș-
Severin, în vederea instuirii digitizării parcelelor  
în campania agricolă a anului 2020.

Prin aceste întâlniri și discuții purtate cu 

cetățenii Comunei Măureni se  încearcă evitarea  
tuturor problemelor care pot să apară odată cu 
solicitarea subvențiilor. La capătul întrunirii, se 
poate spune că digitizarea parcelelor fiecărui fer-
mier va fi făcută cu certitudine, conform cadas-
trării generale, problemele legate de suprapuneri 
fiind de domeniul trecutului.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Francisc BOLDEA -  Primar al orașului Lugoj  

Când am pornit spre 
Lugoj, privind la în-

tinderea câmpiei lipsită de 
zăpadă, brusc mi s-a făcut 
dor de anii copilăriei, de 
iernile de odinioară, când 
clopotnițele de zăpezi, două 
pentru utrenie, celelalte pen-
tru vecernie, se înălțau la 
colțurile casei noastre din 

Banatul de munte. Nici gerul ceresc ce urzica pă-
mântul nu mai vine ca atunci și nici Timișul nu mai 
poartă prin Lugoj sloiuri de gheață. Dar orașul își 
păstrează frumusețea, curățenia și poezia care l-au 
făcut atât de cunoscut.

Domnule primar, încheieam trecutul nostru di-
alog cu observația, corectă din punctual meu de 
vedere și, desigur și al dumneavoastră, că nici un 
om nu poate mulțumi pe toată lumea.

4Da și același adevăr îl repet mereu. Dar, pri-
vind activitatea mea de primar, pot să te asigur 
că privindu-mă în oglindă, sunt mulțumit de ceea 
ce am realizat până acum. Atât am putut eu să 
fac. Unii apreciază, alții care visează să ajungă la 
funcția de primar, repetă obsesiv: „Nimic nu e 
bine!” Dar eu, tot ceea ce am realizat am făcut 
pentru oamenii acestui frumos oraș. 

Vă mai este dor de catedră, domnule primar?
4Școala draga mea, rămâne pentru orici-

ne a slujit-o, cum am făcut eu, o veșnică iubire. 
După cum bine știi, am fost director la Colegiul 
Național „Coriolan Brediceanu”, de atunci s-au 
schimbat acolo, de la plecarea mea,  mulți di-

rectori timp în care instituția a pierdut titlul de 
„Școală europeană”, a pierdut cantina...

De ce?
4Pentru că nu au pus suflet munca lor. Dacă 

nu pui suflet în ceea ce faci, nu poți avea bucurii 
legate de activitatea pe care o desfășori.

Dumneavostră puneți suflet la temelia oricărei 
activități?

4Să știi că da!
Domnule primar, pot vorbi azi și cu omul de 

școală Francisc Boldea?
4Sigur.
Cum vedeți dumneavoastră situația învățămân-

tului românesc de azi?
4Dacă evit o apreciere, te rog să consideri că 

ți-am răspuns.
Ce îmi puteți spune despre „Casa Brediceni-

lor”. Ce vă mai leagă de liceul „Brediceanu”?
4Draga Roxana, toată familia mea, eu, fra-

tele, soția și copiii, toți am făcut școala acolo. La 
175 de ani de învățământ la „Brediceanu”, am 
promis celor prezenți, că voi depune toate efor-
turile pentru ca administrația pe care o conduc, 
să cumpere „Casa Bredicenilor”.

Și?
4Și am cumpărat „Casa Bredicenilor”, apoi 

am început ample lucrări de reabilitare pentru a 
face din ea, un loc ce poate și merită să fie vizi-
tat. O adevărată casă memorială. Și o parte din 
acțiunile noastre culturale, le ținem în această 
clădire istorică. Cu alți ani înainte, m-am rugat de 
actualul Patriarh, era la acea vreme Mitropolit al 
Moldovei, să ne facă o Troiță din lemn asemănă-

toare cu aceea pe care comuniștii au arso și să 
scrie pe ea: Lăsați copiii să vină la Mine”.

Pentru anumiți cititori, trebuie să facem cunos-
cut că era într-una din serile în care Domnul Iisus, 
după o zi obositoare, în care predicase neîncetat 
poporului și discutase cu fariseii și cu ucenicii 
Săi, continua să se afle încă în mijlocul lor. Atunci 
câteva dintre mame au vrut să își aducă pruncii 
la Dânsul, ca să îi binecuvânteze. Ucenicii nu do-
reau însă, să tulbure liniștea Domnului și de ace-
ea, nu le lăsau să se apropie. Atunci Mântuitul a 
spus aceste cuvinte mângâietoare: „Lăsați copiii 
să vină la Mine” (Luca 18,16). Exact aceasta este 
cea mai mare datorie a părinților creștini: să îi că-
lăuzească pe copiii lor către Mântuitorul Hristos.

4E foarte bine că ai adus în discuție acest epi-
sod minunat.

Și s-a făcut Troița?
4S-a făcut chiar mai frumoasă decât cea din 

Timișoara din Piața Operei! Dar aș dori să revin la 
„Casa Bredicenilor”.

Vă rog.
4 Ei, văzând oamenii ce am reușit să fac acolo, 

au venit la mine și urmașii lui Ion Vidu, care mi-au 
spus: „Domnule primar, dorim să vă cedăm „Casa 
Ion Vidu”. O dăruim, nu cerem nici un leu, pentru 
că dumneavoastră, sunteți singurul om care chiar 
puteți face din ea, o adevărată casă memorială.

Și?
4Și acum facem și acolo investițiile necesare 

pentru a face din ea, pentru tinerii muzicieni din 
Lugoj, o „Casă a Muzicii”. Merită tinerii muzicie-
ni ai municipiului o „Casă a Muzicii”.

Meritã tinerii muzicieni ai municipiului o “Casã a Muzicii”

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Nicolae Mă-
gineanu din orașul 

Lugoj, ar dori să primească, 
de la noi, informații mai am-
ple privind cazurile în care 
vecinii sunt deranjați de zgo-
motele făcute de cei aflați în 
apropierea proprietății sale. 
Domnule Mărgineanu, dacă 
vă deranjează vecinii, cu 

petreceri, cu muzică dată tare, cu lucrări de ame-
najare, etc. sunați la numărul de telefon 112. De 
ce? Pentru că, din 26. ianuarie 2020, au intrat în 
vigoare noile amenzi care pot ajunge până la 6.000 
de lei și până la 150 de ore de muncă în folosul 
comunității.

Pentru o mai bună informare a dumneavoastră, 
vă mai evidențiez faptul că noua lege prevede,  pen-
tru cei care tulbură liniștea vecinilor folosind orice 
aparat sau strigăte de larmă, amenzi severe cuprinse 
între: între 200 și 1.000 de lei. Iar dacă fapta se repetă 
în 24 de ore, amenda se ridică la 1.500 de lei și 100 
de ore de muncă în folosul comunității.

Vor fi sancționați și cei care deranjează vecinii 
noaptea sau la prânz. Amenda în cazul lor ajunge 
la 3.000 de lei și 120 de ore de muncă în folosul 
comunității dacă fapta se repetă.

Și cei care organizează petreceri sunt vizați de 
noile măsuri. Astfel că în primă fază, sancțiunea 
este cuprinsă între 2.000 și 3.000 de lei, iar dacă 
nu se conformează vor avea de plătit între 3.000 și 
6.000 de lei, și, bineînțeles, până la 150 de ore de 
muncă în folosul comunității.

Râdeţi, doctorii spun că râsul este sănătos!

Deturnare la metrou... cu morală

Mecanicul unui metrou bucureștean are 
parte de o zi banală până când își face in-

trarea în cabină un tip tuciuriu cu un pistol în mână, 
care comandă scurt:

- La Beirut!
După ce-și revine din șoc, vatmanul încearcă 

să-i explice agresorului:
- Domnule, ăsta-i metrou, nu avion, merge pe 

unde are șine. Doar nu credeți în realitate că pot să 

vă duc la Beirut cu metroul!
Intrusul însă știe una și bună:
- La Beirut!
Vatmanul, resemnat, anunță la microfon:
- Toată lumea în vagoane, se închid ușile, urmă-

toarea stație: Beirut, cu peronul pe partea dreaptă.
Pe fața agresorului înflorește un zâmbet:
- Vezi? Avea dreptate Ceaușescu: voi puteți, da’ 

nu vreți!

Din albumul cu poze rare

Lugojul de odinioară...

Jr. Aurel MIHUŢ

În atenţia părinţilor

De-a râsul-plânsul!

Îngrijorat și amuzat deopotrivă de felul cum 
se raportează elevii la marile momente ale 

istoriei şi ale literaturii, profesorul și scriitorul Radu 
Paraschivescu, a publicat un recent „catalog de per-
le” de la Bacalaureat. Din acest catalog vă prezen-
tăm și noi câteva perle, pentru a realiza amploarea 
derivei în care a intrat învățământul românesc.

 Şcoala Ardeleană nu a avut sediu propriu zis, 
din lipsă de fonduri austro-ungare.

Metoda folosită de Ion pentru a pune mâna pe 
pământul Anei era însărcinarea.

Datorită faptului că Lăpuşneanu chinuia pe 
boieri tăindu-le nasul, urechile, mâinile, etc., el 
le-a devenit antipatic acestora.

 La începutul fiecărei poezii eminesciene stă 
plantat un tei mai gros sau mai subţire, în funcţie 
de câte strofe are poezia.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Urc pe drumul ce duce 
spre Bata, având în 

stânga mea Mureșul. Trec 
prin păduri adânci și un mi-
ros de pământ, de copaci, de 
mușchi, acea mireasmă ve-
che a pădurilor stufoase, fă-
cută din seva de iarbă uscată 
și mucezită din desișuri, ma 
însoțit adormitor de-a lun-

gul drumului. Din când în când, am oprit mașina 
privind vârfurile copacilor și, cu toate că nicio 
adiere nu clătina ramurile, simțeam în juru-mi 
nedeslușita fâlfâire a oceanului de frunze. Am în-
trerupt dialogul trecut într-un moment de profun-
dă sensibilitate a intervievatului meu și, precum 
se va vedea, l-am întrerupt și acesta într-un punct 
de unde pentru a îl continua, confesiunea are ne-
voie de timp.

Domnule primar, dialogul nostru din ediția tre-
cută a jurnalului interregional „Banatul”, a fost 

bine primit de publicul cititor. Și vă mulțumesc 
că acceptați, cunoscut fiind dumneavoastră ca un 
povestitor plin de har, să vorbim și despre altceva 
decât despre problemele administrației. Îmi aduc 
aminte că în rândul trecut mi-ați vorbit despre un 
înțelept al satului, Traian Deac, omul care, cu ani 
în urmă, când ați fost ceva mai tânăr, vă sfătuia cu 
blajinitate să trăiți viaţa mai molcomuţ, nu cu in-
tensitatea cu care o trăiți cotidian. Ați mai întâlnit 
astfel de oameni?

4O, da! Eftimie Miuțescu, prof. univ. dr. 
Eftimie Miuțescu, ilustru dascăl universitar și 
cetățeanul nostru de onoare, cel care, dese-
ori, la câte un popas vânătoresc, ne îndeamnă 
la toleranță. Și în acest sens, ne dă ca exemplu 
primarul unei localități din Franța, evidențiind 
modul acelui edil de abordare a problemelor ad-
ministrative, a dialogului cu sătenii, a felului de 
a privi viața. Și te asigur că dreptate avea atât 
Traian Deac, cât și marele dascăl Miuțescu și 
chiar primarul francez. Dar mai ales, Mama Ana! 

Draga mea, tolernța, răbdarea, optimismul, sunt 
virtuți! Consemnează asta, te rog, pentru mai ti-
nerii noștri cititori și nu numai pentru ei.

Mi-ați vorbit în numărul trecut al jurnalului 
nostru, emoționat și emoționant, despre preabuna 
dumneavoastră mamă. Despre Tată?

4O, Tata... (lăcrimează n.m.) Tata draga Ro-
xana, mi-a oferit cel mai prețios sfat. Odată, de-
mult, în tinerețea mea și a lui, trecându-mi brațul, 
protector, pe după umeri, mi-a spus: „Copilul 
meu, niciodată să nu îți pierzi onoarea!” Și mi-a 
spus acest îndemn teribil, cu acelaș glas cu care, 
uneori, îmi cerea un pahar cu apă. De atunci, cu 
gândul la vorbele preabunului meu Tată, mă uit 
la oamenii din jurul meu ca la niște arbitri ai con-
duitei mele.

Din ce lume veniți dumneavoastră și cărei 
generații îi aparțineți domnule Ion Micurescu?

4Vreau să cred că vin din lumea celor ce nu 
și-au pierdut omenia și aparțin generației cu pă-
rul de argint.

Vin din lumea celor ce nu ºi-au pierdut omenia ºi aparþin generaþiei cu pãrul de argint
Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, 
noi răspundem
Doamna Laura Stancu,din comuna Bata, ar 

dori să afle cum poate micșora onorariul exe-
cutorului judecătoresc? Doamnă Stancu, „Codul de 
Procedură Civilă”, la art. 451 alin. 2 face mențiunea, 
cheltuielilor de judecată ce se referă la reducerea 
onorariilor încasate de către avocați, ca instanță, poa-
te micșora, la cerere, aceste onorarii, însă prin extra-
polare, și executorul judecătoresc face parte tot din 
sistemul juridic privat, în sensul că acesta desfășoară 
la fel ca și avocatul o activitate independentă, lu-
cru ce face, ca și acesta să fie supus dispozițiilor de 
reducțiune al onorariilor atunci când nu se aplică or-

dinului ministrului privind aprobarea onorariilor minimale și maximale ale 
executorilor.

Prin urmare, atâta vreme cât un executor își fixează un onorariu maximal, 
acesta trebuie să fie justificat de faptul că procedura de executare silita a fost 
deosebită și astfel a fost necesară o muncă suplimentară, ori în caz contrar, 
încasarea unui onorariu maximal nu este justificată și poate fi diminuată de 
către instanța de judecată.

O altă modalitate de reducere pentru persoanele cu venituri sub salariul 
de bază minim brut pe ţară garantat în plată, onorariile minimale şi maximale 
se stabilesc la jumătate din onorariile minimale, respectiv maximale. Dovada 
veniturilor sub salariul de bază minim brut pe ţară garantat în plată se face 
cu declaraţie pe propria răspundere a persoanei cu astfel de venituri, aceasta 
având obligaţia de a depune şi un certificat de atestare fiscală eliberat de ad-
ministraţia financiară.

Onorariile pot fi achitate şi în tranşe, care nu pot fi mai multe de patru, 
până la sfârşitul executării silite.

Rubrica şcolii

Important este să nu te opreşti niciodată 
din a pune întrebări

Sub acest îndemn aparținând lui 
Albert Einstein, ne-am propus să 

stimulăm elevii, tinerii noștri cititorii, să ne 
scrie folosind mijloacele moderne de comu-
nicare, întrebându-ne. Astfel că eleva Laura 
S. din comuna Bata, ne întreabă cum este 
corect: „Ciocolăţi sau ciocolate, îngheţăţi ori 

îngheţate, sălăţi sau salate, cravăți ori cravate”?
Răspunsul meu este următorul: Laura, chiar dacă unora greşelile legate de 

pluralul unor substantive feminine, li se pot părea exagerate, în uzul limbii, 
acestea sunt frecvente, chiar au proliferat. Faptul poate fi explicabil printr-o 
anume neglijentă în vorbire sau prin „contaminare” - dacă mulţi pronunţă 
într-un anume fel, forma aceea este preluată, fără ca cineva să îşi mai pună 
problema corectitudinii sau a incorectitudinii ei.

Cu atât mai mult cu cât este vorba de cuvinte uzuale, trebuie să ştim că sin-
gurele forme corecte de plural, în cazul acestor substantive sunt - ciocolate, 
îngheţate, salate, cravate.

Variantele greşite, în – ăţi, în loc de – ate, sunt învechite şi nu corespund 
normelor limbii române, potrivit cărora un a accentuat nu alternează decât 
foarte rar cu un ă. Dovadă că şi alte substantive feminine,  cele mai multe, 
urmează regula: afinată - afinate și nu afinăţi, candidată - candidate, erată - 
erate, limonadă - limonade, prelată - prelate etc.

Excepţiile sunt puţine: judecată - judecăţi, plată - plăţi etc.
De asemenea, formele corecte de genitiv - dativ, care se formează de la 

cele de plural (deci, inevitabil, cine greşeşte pluralul va greşi şi genitiv - dati-
vul) sunt: ciocolatei, îngheţatei, salatei, cravatei. Mai exact, pentru a obţine 
forma de genitiv - dativ, se trece substantivul la plural şi se adăugă desinenţa 
(terminaţia specifică -i). Exemple: Gustul ciocolatei / salatei / îngheţatei este 
exact cum mi-am dorit / Culoarea cravatei este cam stridentă etc.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Mircea Micu, născut în 
31 ianuarie1937, la 

Vărșand, județul Arad, a fost 
poet, prozator și publicist român. 
Autor a peste 35 de volume de 
proză, versuri, memorialistică. 
Volumele sale, tipărite înainte de 
revoluție, precum și cele de după, 
au cunoscut o largă audiență în 
rândul cititorilor, apărând într-un 

tiraj de peste un million de exemplare!

Nu mai cunosc pe nimeni şi clipele-s incerte
Tot mai pierdut stau noaptea şi desluşesc la geam
Chipuri de prieteni palizi veniţi să mă mai certe
În somnul scurt şi negru, de mort, pe care-l am.

Mă plimb prin vălmăşagul oraşului isteric,
Mirat ca un călugar care-a fugit din schit.
Mă simt bătrân cât lumea, am fost cândva eteric
Şi tigru-am fost, de ochii hăitaşilor râvnit.

Un semn ciudat pluteşte în aer, ca o cruce,
Purtată în spinarea unui Iisus modern,
Mi-e silă şi mi-e frică, şi n-am unde mă duce
Şi între azi şi mâine nu ştiu ce să discern.

M-aş repezi acasă, dar casa-i o poveste,
Un număr vechi de tablă pe-o stradă-n cartier.
M-aş repezi la mama, dar mama nu mai este:
Ea s-a făcut mireasă şi s-a mutat în cer…

Poeţi arădeni – Mircea Micu

Deruta
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de Biled

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Marcela Șoica 
din comuna Biled, ne în-

treabă când se săvârșește un 
abandon de familie? Stimată 
doamnă, „Codul penal” cali-
fică infracțiunea de abandon 
de familie ca fiind fapta per-
soanei care, având obligația 
legală de întreținere față de cel 
îndreptățit:

- îl părăsește, îl alungă sau îl lasă fără ajutor, ex-
punându-l la suferințe fizice sau morale;

- nu își îndeplinește, cu rea-credință, obligația 
de întreținere prevăzută de lege;

- nu plătește, cu rea-credință, timp de 3 luni, pen-
sia de întreținere stabilită pe cale judecătorească.

Același text de lege prevede că săvârșește 
această infracțiune și persoana condamnată penal 
care nu execută, cu rea-credință, prestațiile perio-

dice stabilite prin hotărâre judecătorească, în fa-
voarea persoanelor îndreptățite la întreținere din 
partea victimei infracțiunii.

Persoana care săvârșește această infracțiune, 
în vreuna dintre modalitațile arătate, poate fi 
sancționată cu pedeapsa închisorii de la șase luni 
la trei ani sau cu amendă.

Persoanele care pot săvârși această infracțiune 
pot fi soții între ei, cel care adoptă și persoana adop-
tată, rudele în linie dreaptă (bunici și nepoți), frații 
și surorile, precum și alte persoane prevăzute de 
lege (foștii soți a căror căsătorie a fost desființată 
sau desfăcută prin divorț, soțul care a contribuit la 
întreținerea copilului celuilalt soț ș.a).

În privința copiilor abandonați de către persoa-
nele care aveau față de aceștia obligația legală de 
întreținere, legea prevede că aceștia beneficiază de 
măsuri de protecție specială cum ar fi: plasamentul 
sau plasamentul în regim de urgență.

 Cristian DAVID -  Primar al comunei Biled

Crește ziua de sub ari-
pa iernii și mângâie-

rile luminii intră în plămada 
arborilor tineri, în vreme ce 
copacii bătrâni visează la ză-
pezile de demult. La intrarea 
în sediul primăriei, aflu că 
domnul primar se pregătește 
să intre într-o ședință, dar, 
politicos și amabil, m-a pri-

mit pentru dialogul consemnat mai jos.
Domnule primar, nu am stat de vorbă de câteva 

luni bune, timp în care comuna Biled a cunoas-
cut frumoase sărbători pregătite de primărie. Dar 
despre ele, știind că sunteți grăbit, vă propun să 
vorbim altădată. Până atunci, vă întreb despre fe-
lul în care apreciați anul care a trecut?

4Știi, e o vorbă pe care  am învățat-o de la 
oamenii mai vârstnici și care spune așa: „Când 
muncești, nu ai timp să te plângi.” Dar dincolo 
de acest adevăr, a fost un an cu realizări reale pe 
plan administrativ.

Deci, mulțumit și bucuros.
4Da, mă bucur atât ca primar, cât și ca lo-

cuitor al comunei Biled, că ne aflăm în raportul 
de selecție al instituțiilor eligibile cu suma de 
37.928.917 lei.

Pentru ce veți folosi această sumă?
4Pentru modernizarea străzilor din comuna 

Biled, respectiv pentru asfaltarea tuturor străzi-
lor din comuna noastră, prevăzute cu rigole, cu 

podețe, pe toată suprafața localității. La suma 
amintită, am reușit să mai obținem încă o sumă 
în valoare de 29.589.653 de lei, bani pe care îi 
vom folosi pentru reabilitarea și pavarea, în to-
talitate, a trotuarelor din comuna Biled.

De unde ați reușit să accesați aceste sume?
4Acești bani i-am obținut de la Fondul 

Național de Investiții după o selecție care a avut 
loc în luna octombrie a anului trecut.

Ați reușit, domnule primar, să obțineți sume 
consistente.

4Da, pentru comuna noastră, reprezintă 
cele mai mari sume primite vreodată, pe lângă 
fondurile europene  ori cele din PNDL, obținute 
până acum. Astfel că la acest început de an, pu-
tem spune fără a exagera că avem fondurile ne-
cesare pentru a realiza proiectele propuse, fără 
a uita să menționez că o parte din aceste proiec-
te sunt deja înfăptuite, altele se află în derulare, 
urmând ca la milocul anului 2020, să folosim și 
celelalte sume amintite pentru asfaltarea tutu-
ror străzilor și reabilitarea trotuarelor prevăzu-
te, cum spuneam cu podețe și rigole.

Am văzut domnule primar, cum de altfel văd și 
cetățenii comunei Biled, că s-au început lucrările 
la canalizarea localității.

4Da, canalizarea comunei reprezintă un 
efort amplu și o necesitate care nu mai putea fi 
amânată, dacă dorim ca Biledul să se regăsească 
între așezările cu ținută europeană. De altfel, în 
ceea ce privește canalizarea, putem spune că ne 

aflăm în faza finală a lucrărilor.
Ce ar mai fi de lucru pentru a da în funcțiune 

sistemul de canalizare?
4Mai avem de montat stația de epurare și 

realizarea a aproximativ 12 km de conducte ne-
cesare canalizării.

Când preconizați să fie funcțională, pentru 
populație?

4Îmi doresc să o putem da utilității cel târziu 
la finalul acestei primăveri.

Ce susținere are proiectul?
4Proiectul are susținere europeană, fiind în 

valoare de un million de euro.
La trecuta noastră întrevedere, erați foarte pre-

ocupat de construcția dispensarului din comună.
4Este firesc, fiind un lucru știut că alături 

de școală și biserică, dispensarul reprezintă o 
siguranță pentru fiecare om indiferent de vârstă, 
motiv pentru care pot să spun, cu satisfacție, că 
am și început munca la clădirea destinată dis-
pensarului uman.

Care este valoarea acestui dispensar?
4Este de 3.000.000 lei și îmi doresc ca la sfâr-

șitul acestei veri, să avem terminată întreaga con-
strucție, iar la toamnă să fie deschis locuitorilor.

Știu că ați mai avea de remarcat multe, foarte 
multe proiecte, dar mai știu că urmează să parti-
cipate la o ședință a Consiliului Local al comunei 
Biled, motiv pentru care vă rog să acceptați să conti-
nuăm discuția de azi, la următoarea întrevedere.

4Cu plăcere.

Avem fondurile necesare pentru a realiza proiectele propuse

Din cartea de istorie a localităţii

Comerţul în comuna Biled

În anul 1809, localitatea Biled obține dreptul de a organiza târguri anuale și de a ține piețe săptă-
mânale. La început, piețele se țineau de două ori pe săptămână, respectiv miercuri și duminică. 

După aceea, s-a otărât ca piața de miercuri să nu se mai țină. În piață veneau oameni și din comunele 
învecinate. Marfa din piețe sau din târguri consta în produse agroalimentare și animale domestice. De 
obicei, în târguri se vindeau foarte mult caii pentru armată. Cea mai mare firmă comercială din Biled 
era firma „Ditrich Betsch, iar mai târziu firma „Betsch și Kiss”, aflată la numărul 235 al comunei. Dar și 
firma fraților Tenner, aflată la numărul 240 în localitate, era destul de influentă.

În toată acea perioadă, în Biled erau și alte prăvălii. Aproape fiecare stradă avea o prăvălie sau o mă-
celărie. Erau și multe restaurante, precum și o sifonărie.

În 1938, familia Unger avea un cinematograf cu un restaurant și o cofetărie.
În anul 1948, toate unitățile comerciale se naționalizează, devenind „comerț de stat”.

Ioan ANDRAŞ

Din albumul comunei Biled

„Asfaltarea întregii comune, este un obiectiv prioritar pentru mine”.
Primar, Cristian David

Propuneri de muncă 
în comunism

Directorul unei fabrici le propune muncitori-
lor să lucreze în fiecare zi mai mult cu o oră 

pentru a creşte productivitatea. Apoi îi intreabă pe 
angajaţi dacă sunt de acord.

Ionescu: - Eu propun să se lucreze câte 10 ore 
pe zi pentru a mari profitul fabricii.

Popescu: - Eu zic că putem lucra chiar 12 ore pe 
zi, pentru că trebuie să ajungem cât mai repede la 
nivelul capitalismului.

Vasilescu: - Am putea să lucram 16 ore pe zi, 
suntem obligaţi să ne facem datoria.

Gheorghe: - Eu propun să nu mai plecăm acasă 
deloc. Pentru că acasă ne întâlnim cu nevestele şi 
riscăm să se nască tâmpiţi ca Ionescu, Popescu și 
Vasilescu!

De-a râsul-plânsul!       
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE

Spectacol dedicat 
Unirii Principatelor Române 

la Liceului Tehnologic ,,Sf. Nicolae” din Deta

În data de 24 ianuarie 1859, s-a înfăptuit Unirea Principatelor Ro-
mâne, cunoscută sub denumirea de  Mica Unire, prin alegerea lui 

Alexandru Ioan-Cuza ca domn al Ţării Româneşti, după ce, pe 5 ianuarie, 
tot el fusese ales domn al Moldovei de către Adunarea Electivă. Unirea 
celor două principate, Moldova şi Ţara Românească,  a fost un proces 
complex, care a început în anul 1848, odată  cu realizarea uniunii vamale 
şi care s-a bazat pe puternica apropiere culturală şi economică între  cele 
două ţări. Ca rezultat, Mica Unire de la 1859 a constituit primul pas im-
portant pe calea înfăptuirii Statului Naţional Unitar Român. Cu ocazia 
zilei de 24 ianuarie, elevii Liceului Tehnologic ,,Sf. Nicolae” din Deta au 
susţinut un spectacol  dedicat acestei zile cu însemnătate istorică deosebi-
tă pentru ţara noastră.  Ei au intonat imnul României, au jucat Hora Unirii, 
au recitat diverse poezii  dedicate acestei zile şi au prezentat în faţa pu-
blicului evenimentele istorice importante, petrecute de-a lungul timpului.

Curiozităţi gramaticalePersonalităţi din oraşul nostru
„Profesorul Georg Kőnig s-a născut la Timişoara în anul 1929, 

în data de 2 decembrie. După terminarea claselor primare şi a li-
ceului din oraş, se înscrie la Facultatea de matematică - fizică din 
municipiu, pe care o absolvă în anul 1953. Este repartizat ca das-
căl la unitatea de învăţământ din Deta, funcţionează ca profesor 
de fizică şi ocupă, pentru o perioadă, funcţia de director adjunct. 
Se perfecţionează şi-şi ia definitivatul (1957), gradul II (1971) şi 
gradul I în 1977. După 1990 pleacă în Germania, dar gândul i-a ră-
mas mereu aici, unde s-a consacrat şi unde, dealtfel, în decembrie 
2016, a fost adus şi înhumat.

Foştii elevi şi cei care l-au cunoscut n-au uitat că acesta era în 
acelaşi timp educator şi părinte. Avea multă răbdare pedagogică 
şi a fost dotat cu o vocaţie intelectuală rar întâlnită. Era modest în 
comportament şi ţinută, dar exemplar în corectitudine şi prestanţă 
dăscălească. Îi respecta pe elevi, de aceea verticalitatea omului de 
la catedră genera respect, demnitate, dar şi admiraţie. Acesta a fost 

omul care şi-a iubit ţara natală, oraşul şi n-a uitat locul de unde a plecat”.
Iosif Marius CIRCA - „Cugetări şi mai târzii”

Virgulă, înainte de şi? Da! Se pune virgulă 
înainte de şi în cazul în care acesta poate 

fi înlocuit cu dar, însă, iar sau ci, are, deci, valoa-
re adversativă. Iată un exemplu preluat chiar de la 
unul din marii clasici ai literaturii române:

,,Însă vai de omul care se ia pe gânduri! uite 
cum te trage pe furiş apa la adânc, şi din veselia cea 
mai mare cazi deodată în urâcioasa întristare!”. 

(Ion Creangă, Amintiri din copilărie, 
Ed. Prietenii Cărţii, Bucureşti, 1994, p. 210)

Unul dintre cei mai mari scriitori moderni, con-
troversat, cei drept, în ale scrierii, foloseşte şi el 
această regulă în scrierile sale. Vă propun un citat 
dintr-un roman foarte cunoscut: 

,,Dar nu mai era lângă mine, şi simţeam inva-
dându-mă lent pofta de a o avea aproape, în dans”. 

(Mircea Eliade, Nuntă în cer, 
Ed. Cartex, 2000, p. 48).

Mult succes în scrierea corectă!
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Pagină pregătită de  Roxana FURDEAN

  Ovidiu DOȚA -  Primar al comunei Topolovățu Mare

La ceasul începutu-
lui de ziuă, intru în 

Topolovăț. Pe ulițele umbla-
te de oameni, vântul miroase 
mai mult a martie decât a fe-
bruarie și soarele visează în 
scoarțe de băgrini primăva-
ra. Înconjurată de pridvoare 
de aromă, tâmpla se-aplea-
că visătoare-n așteptarea 
primăverii. Din pipele hor-

nurilor se deslușesc ultimele cărări albastre pe 
care umbra iernii aleargă să-și arunce, în copca 
de la râu, inelul de logodnă pentru primăvară. 
Dacă nu m-aș fi apropiat de sediul primăriei, aș fi 
lunecat în spuza de povești.

Domnule primar, se apropie primăvara.
4Da, și odată cu ea, reluarea proiectelor pre-

gătite pentru acest an.
Ați derulat în anul 2019 multe, foarte multe obiec-

tive. Unele încheiate, altele în curs de finalizare.
4Da, lucrările s-au desfășurat și în funcție 

de posibilitățile firmelor contractate, de primi-
rea fondurilor, dar, privind în urmă, putem fi 
mulțumiți. Și când spun asta, mă gândesc la ca-
nalizare, la drumul început ce duce la Cralovăț, la 
capela din Topolovățu Mare, la podul de la Ictar 
Budinț, la asfaltul turnat în aceeași comună, pe 
care o doresc asfaltată în totalitate, la asfaltul pe 
care doresc să îl continui în Topolovățu Mare…

Cu ce fonduri?
4Cu fonduri europene.

Sunteți una din comunele care chiar au reușit 
să atragă serioase fonduri europene.

4Și nu numai, am încercat să obțin fonduri 
de unde am putut. Gândește-te, dragă Roxana, 
că numai pentru Cralovăț și Ictar Budinț, au fost 
necesare câteva milioane de euro.

Și pentru asfaltul din Topolovăț?
4Acolo am obținut un alt million de euro. Si-

gur, banii nu vin ușor, este nevoie de multă și te-
meinică documentație, de răbdare, dar altfel nu 
se poate. Apoi, tot anul care a trecut am început 
și licitația pentru lucrările necesare la Căminele 
Culturale din comună.

Alți bani.
4Gratis nu se poate. Am reușit să primim și 

pentru aceste obiective culturale 500.000 de 
euro, adică pentru Topolovăț, Șuștra și Iosifalău.

Ați făcut și achiziții?
4Da și una extrem de necesară, o reprezintă 

buldoexcavatorul multifunctional, cu lamă pen-
tru curățarea zăpezii, cu tocător, etc. Astfel că 
nu vom mai plăti firme să ne înlăture zăpada.

Pe ce proiect?
4Pe fonduri europene. Este un proiect în-

ceput în anul 2017 care s-a finalizat în penultima 
lună a anului trecut.

Ați păstrat sus, și în anul care a trecut, steagul  
rugilor.

4Țin foarte mult la păstrarea datinilor și a 
tradițiilor. Dealtfel, am ținut și „Zilele comunei 
Topolovățu Mare” și, profit de acest dialog al 
nostru, pentru a mulțumi tuturor sponsorilor 

care au fost, la ceas de sărbătoare, alături de 
noi. Lor, precum și Consiliului Județean Timiș. 
Vreau să felicit totodată și componenții Ansam-
blului „Junii Iosifalăului” precum și pe conducă-
torul lor, Părintele Cosmin Vasile Chiroiu, pentru 
evoluția lor artistică, din preajma sărbătorilor de 
iarnă, departe, în Germania și Franța la invitația 
colegilor lor din cele două țări, prezenți, la rân-
dul lor, la „Zilele comunei Topolovățu Mare”.

Cum decurge efortul dumneavoastră în partea 
de interes a gazului metan?

4Introducerea gazului metan în comună, a 
fost un proiect căruia i-am acordat, de la venirea 
mea la conducerea administrației locale, o atenție 
specială. Un obiectiv pentru care am depus mari 
eforturi și iată că acum, la început de an 2020, pot 
să spun că în acest an în comuna Topolovățu Mare 
se va introduce gazul metan. În acest sens pot să-
mi asigur consătenii că am obținut cota necesară 
de gaz precum și acordul de racordare.

Unde va fi stația de reglare?
4Stația de reglare a combustibilului va fi în 

satul reședință de comună și de aici gazul va por-
ni spre celelalte localități.

Până la stație cine va face investiția?
4Până la stație o va suporta Transgaz-ul, iar 

de acolo o vom suporta noi.
Cu ce fonduri?
4Atât cu fonduri guvernamentale, cât și cu 

fonduri proprii.
Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc, domnișoară profesor.

În acest an în comuna Topolovãþu Mare se va introduce gazul metan

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Dorel Farcaș din satul Ictar Budinț, comuna 
Topolovățu Mare, ne solicită date noi cu privire la 

neplata obligațiilor fiscale. Domnule Farcaș, nu este un lu-
cru tocmai necunoscut faptul că dacă cineva nu își plătește 
obligațile fiscale, riscă să plătească penalități sau chiar, în 
unele cazuri, amenzi, dar și popriri pe conturi sau executări 
silite. Și în cazul obligațiilor fiscale nedeclarate sau decla-
rate incorect se aplică penalități. Nivelul acestei penalități 
pentru fiecare zi de întârziere este de 0,08%. Aceasta poate 
fi redusă la cerere cu 75% dar numai dacă	se achită sau se 

compensează până la un anumit termen, după cum urmează:
•	 dacă data comunicării deciziei este cuprinsă în intervalul 1-15 al lunii, 

termenul de plată este până la data de 5 a lunii următoare;
•	 dacă data comunicării deciziei este cuprinsă în intervalul 16-31 al lunii, 

termenul de plată este până la data de 20 a lunii următoare;
•	 sunt eșalonate la plată, reducerea fiind acordată la finalizarea eșalonării.

Însă, în cazul evaziunii fiscale, penalitatea de nedeclarare se dublează. 
Dacă nu este vorba de evaziuni fiscale, penalitățile de nedeclarare nu pot fi 
mai mari decât nivelul creanței fiscale principale la care se aplică.

În cazul întârzierilor la plata obligațiilor fiscale locale, Codul de proce-
dură fiscală spune că: „pentru neachitarea la termenul de scadență de către 
debitor a obligațiilor fiscale principale datorate bugetelor locale, se datorează 
după acest termen majorări de întârziere”.

Procentul care se aplică pentru întârzierea achitării acestor obigații este de 
1% din suma datorată.

În atenţia locuitorilor comunei Topolovăţu Mare

Măsuri ce trebuie întreprinse având 
în vedere evoluţia influenţei gripei aviare

Având în vedere apariția și evoluția unor focare de gripă aviară, în 
mai multe state membre ale Uniunii Europene, cum ar fi: România, 

Ungaria, Polonia și Slovacia, Primăria comunei Topolovățu Mare, infor-
mează crescătorii de păsări, privind obligativitatea menținerii păsărilor în 
adăposturi adecvate, astfel încât să se evite contactul cu păsările sălbatice. 
Gripa aviară este o viroză ce afectează păsările sălbatice precum și pe cele 
domestice.

Se interzice lăsarea liberă în afara gospodăriei a păsărilor domestice.
Se interzice comerțul cu păsări vii și produse provenite de la acestea.
Se interzice organizarea de expoziții cu păsări pe toată perioada evoluției 

influenței gripei aviare pe teritoriul României.
Se interzice accesul persoanelor străine în locurile de creștere a păsărilor.
Orice caz de boală sau mortalitate se va anunța medicului veterinar, împu-

ternicit, din zona administrativă a comunei noastre, domnul Cristian Sârbu la 
nrumărul de telefon: 0724.797374. Totodată se va anunța și DSVSA Timiș, la 
numărul de telefon: 0256.204911însă instanța europeană nu se poate ocupa 
de cereri îndreptate împotriva unor persoane particulare sau a unor instituții 
private. Primar,                                       

Prof. ovidiu-Petru DoŢA

Râsul ne face mai sănătoşi
Dacă bătălia de la Podul Înalt ar avea loc astăzi…
Ștefan cel Mare: „Să tragă tunurile!”
Hatmanul Șendrea: „Nu le-am adus la luptă, Măria 

Ta! Nu le-a scos magazionerul din depozit. A zis că nu 
are referat de necesitate”.

Ștefan: „Cum? Păi, de ce nu l-a făcut Boldur?”
Șendrea: „Boierul Boldur și-a luat trei zile de medi-

cal. A zis că are un botez.”
Ștefan: „Și de ce n-a lăsat un înlocuitor?”
Șendrea: „A lăsat, dar n-a putut semna, pentru că era 

și în comisia de cenzori și se afla în conflict de interese”.
Ștefan: „Bine! Atunci, izbiți cu cavaleria grea!”

Șendrea: „Cavaleria grea n-a venit la luptă, Măria Ta, 
nu au caii potcoave!”

Ștefan: „Cum? Nu v-am aprobat fonduri să-i potcoviți!”
Șendrea: „Ba da, Măria Ta! Dar licitația a fost contes-

tată în instanță de tătari. Până la vară, suntem blocați”.
Ștefan: „Bine. Încă nu e totul pierdut. Să tragă arcașii!”
Șendrea: „Nici ei n-au venit. Sunt supărați că nu au 

primit sporul de risc”.
Ștefan: „Păi, am ordonat să li se dea sporul ăsta!”
Șendrea: „Da, dar nu a vrut contabilul-șef să-l dea. 

Când arcașii l-au cerut, contabilul a zis că să-l pupe în 
cur, că nu are norme de aplicare”.

Ștefan: „Unde este cavaleria ușoară, a fiilor de boieri?
Șendrea: La pensie, Măria Ta. S-a aflat că de vineri se iese 

cu 65% și au ieșit toți joi, afar’ de două sublocotenente…
Ștefan: „Atunci, mi-au rămas răzeșii!”
Șendrea: „Așa e, Măria ta! Ei ar fi venit, dar n-am pu-

tut să-i anunț. Nu am semnat acordurile de comunicații 
cu Spania și Italia. Au zis ăia de la audit că nu am stabilit 
indici de performanță la protocoalele de reciprocitate”.

Ștefan: „Șendrea, în afară de noi doi, cine a mai venit 
la lupta cu turcii?”

Șendrea: „A venit fanfara! Nu știți că vine mereu?”
Ștefan: „Bine! Spune-le să cânte Prohodul!”



15. februarie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Urc domol spre comu-
na V.V. Delamarina, 

comună cu oameni harnici, 
gândindu-mă că în acest an, 
câmpurile ei și ale țării în-
tregi, arate la vreme, nu vor 
avea parte de norocul priel-
nic al zăpezilor așezate peste 
grâu. Norocul, ca o preme-
ditare a pâinii… Înainte de 

a intra la domnul primar, secretara dânsului, mi-
nunata doamnă Angela, mă îmbie cu o ceașcă cu 
cafea. Cafea din care am sorbit pe toată durata 
dialogului meu cu edilul comunei.

Domnule primar, de câte ori intru în sediul pri-
măriei dumneavoastră, remarc cu plăcută surprin-
dere, o odihnitoare stare de veselie a personalului 
angrenat în activitatea aparatului administrativ.

4Domnișoară Roxana, un prieten comun 
are o vorbă: „Cel mai bun mod de a te înveseli 

este să încerci să înveselești pe altcineva”.
Și aici la dumneavoastră chiar reușește acest 

îndemn. Anul care a trecut a avut partea lui de ve-
selie?

4Fiecare zi are partea ei de veselie, dacă 
știi să o vezi, dacă ai stare să o descoperi. Cât 
privește anul care a trecut, privit, evident, prin 
prisma activității mele de primar, el mi-a adus 
satisfacții reale, pentru că abia în anul care a 
trecut, au început să apară roadele muncii, ale 
eforturilor mele depuse în folosul comunei Vic-
tor Vlad Delamarina și al consătenilor mei. Și mă 
refer aici la semnarea contractelor de finanțare, 
care ne vor ajuta ca în acest an să definitivăm o 
parte importantă a proiectelor pentru comuna 
noastră.

Contracte pentru câte proiecte?
4Pentru patru.
Despre care vorbim?
4În primul rând, mă refer la proiectul care 

vizează asfaltarea străzilor din Herendești și Pe-
troasa Mare , apoi la contractul de finanțare în 
valoare de 21.600.000 semnat pentru asfaltarea 
drumului Victor Vlad Delamarina – Herendești.

Dacă vorbim despre «DC 135», pot să vă în-
treb și despre străzile…

4Sigur, putem vorbi și despre asfaltarea stră-
ilor din PUZ-ul Petroasa Mare și localitatea Visag, 
toate aceste străzi se vor asfalta. Și acum, stând 
de vorbă, ca la un ceas de bilanț, trebuie să amin-
tesc despre un alt proiect pentru care am sem-
nat contractul de finanțare, pentru rețeaua de 
canalizare din localitățile Honorici – Pădureni – 
Visag. Amintind aceste proiecte pentru care am 
reușit să obțin surse de finanțare, pot să spun, 
că și în acest an se vor vedea roadele activității 
din anii de început ai mandatului meu.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru timpul 
acordat dialogului cu mine.

4Și eu.

În acest an vom definitiva o parte importantã a proiectelor pentru comuna noastrã
Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei V.V. Delamarina

Transparenţa administrativă
Pentru data de 29 ianua-

rie 2020, orele 12,00, 
s-au convocat membrii Consi-
liului Local comunal Victor 
Vlad Delamarina în vederea 
participării la şedinţa ordinară 

a Consiliului Local Comunal Victor Vlad Dela-
marina, judeţul Timiş, care s-a desfăşurat în sala 
de şedinţe a Primăriei comunei Victor Vlad Dela-
marina şi a avut următoarea ordine de zi:

• Proiect de Hotărâre privind acoperirea 
definitivă din excedentul bugetului local a defici-
tului secţiunii de dezvoltare a bugetului local pe 
anul 2019.

• Proiect de Hotărâre  privind stabilirea cri-
teriilor și a metodologiei de acordare a ajutoa-

relor de urgență în baza Legii nr. 416/2001 pri-
vind venitul minim garantat, cu modificările și 
completările ulterioare.

•	 Proiect de hotărâre privind aprobarea 
execuţiei bugetare pentru anul 2019.

•	Proiect de hotărâre privind aprobarea orga-
nigramei și statului de funcții.

•	Proiect de hotărâre privind reţeaua şcolară a 
unităţilor de învăţământ preuniversitar de pe raza 
comunei Victor Vlad Delamarina pentru anul 
şcolar 2020-2021.

•	Prezentare raport activitate asistenți perso-
nali.

•	Diverse.
Primar

Ioan Cristian CARDAŞ

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Mihai Florescu din comuna Victor Vlad Delamarina, ar 
dori să știe în ce conjunctură polițistul are dreptul de a pătrunde, 

fără mandat, într-o locuinţă; în ce situație o persoană poate fi condusă la 
sediul poliției și care sunt drepturile acelei persoane? Domnule Florescu, 
răspunzând în ordinea întrebărilor adresate de dumneavoastră, vă infor-
mez că polițiștii pot intra în locuință, fără mandat, în patru situaţii prevă-
zute în Constituţie: atunci când este pusă în pericol viața unei persoane; 
când are loc o infracțiune flagrantă de violență domestică; dacă este epi-
demie; sau când este pusă în pericol siguranța națională.

Poliţistul are dreptul să conducă o persoană la sediul poliţiei, atunci 
când: nu s-a putut stabili (pe loc) identitatea acesteia, ori există motive ve-

rosimile pentru a bănui că identitatea declarată nu este reală sau documentele prezentate nu sunt 
veridice; din cauza comportamentului, locului, momentului, circumstanţelor, ori bunurilor aflate 
asupra sa, creează motive verosimile pentru a bănui că pregăteşte sau a comis o faptă ilegală; 
prin acţiunile sale periclitează viaţa, sănătatea sau integritatea corporală, a sa ori a altei persoane 
sau ordinea publică; luarea unor măsuri legale, pe loc, ar putea crea un pericol pentru aceasta sau 
pentru ordinea publică.

Persoana condusă la sediul poliției, are următoarele drepturi: de a fi informată cu privire la 
motivele conducerii la sediul poliției, înainte de inițierea măsurii; de a fi informată cu privire la 
drepturile ce-i revin; de a contesta măsura dispusă; de a fi asistată de un avocat și de a comunica 
direct cu acesta; de a solicita informarea unui membru de familie sau a altei persoane pe care o 
indică; de a fi asistată de un medic; de a-i fi informați părinții, tutorele sau reprezentantul legal, 
dacă este vorba de un minor; de a primi o copie a procesului-verbal întocmit cu aceasta ocazie.

 Jr. Aurel MIHUŢ

Rubrica Bisericii

Sfaturi de ţinut minte 
Ilie CLEoPA

Când vă treziţi 
dimineaţa, să 

nu vă apucaţi de trea-
bă întâi, că sunteţi 
batjocoriţi de satana! 
Ci să ziceţi: „Slavă 
Ţie, Dumnezeul nos-
tru, slavă Ţie!” Slă-
veşte-L pe Dumne-
zeu, că apoi ai să ai 
spor la muncă în ziua 
aceea. Ţi-ajută Dum-
nezeu, îţi întăreşte şi 
mintea şi braţele ca să 
lucrezi cu spor, să te păzească de primejdii, de 
fulgere, de tunete, de accidente, de orice. Roagă-
te lui Dumnezeu şi porneşte la muncă cu toată 
inima. Dar întâi roagă-te Lui şi ai să vezi cu cât 
spor mergi în ziua aceea.

*
Nimic nu este mai uşor decât a învăţa pe alţii şi 

nimic nu este mai greu decât a face ceea ce înveţi 
pe alţii.

*
Postu-i maica sănătăţii şi lungimea vieţii!

*
Niciodată să nu dai sfat nimănui, până când nu 

l-ai trăit tu! Cel ce dă sfat, dar el nu l-a trăit, este 
ca izvorul de apă pictat pe perete.

*
Omul se mântuieşte oriunde dacă are trei fap-

te bune: credinţa dreaptă în Iisus Hristos, faptele 
bune şi smerenia. Iar cine nu le are pe acestea nu 
se mântuieşte nicăieri.         

*
Când faci, mamă, pomelnic pentru ai matale, 

la Liturghie, pune şi unul sau doi săraci, sau o vă-
duvă pe care nu are cine o pomeni şi a murit săra-
ca. Este mare pomană. Asta se cheamă milostenie 
duhovnicească. Este mai mare decât aceea când îi 
dai o haină sau o mâncare omului, că-l ajuţi din-
colo, în veşnicie.             



16. februarie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumesc doamnei prof. Andreea TEACĂ pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FURDEAN

„Toţi copiii şi tinerii comunei noastre, care sunt prezenţi la 
manifestările culturale, trebuie să se regăsească în jurnalul interregional «Banatul»”

Ion Iacob Damian, primar al comunei Vermeş

În frumoasa co-
mună Vermeș, 

au avut loc în ultima 
lună a anului care a 
trecut, o serie de ser-
bări de sfârșit de an, 
spectacole cu iz de 
sărbătoare, prezentate 
de copiii comunității 
vermeșene. La una din 
aceste serbări de suflet, 
apreciatul „Ansamblu 

folcloric Vermeșana” a oferit noi suite de dansuri 

în fața celor dragi de acasă, după un an plin de 
spectacole și concursuri pe scenele din țară, dar 
și de peste hotare.

Elevii și preșcolarii, la rândul lor, au încântat 
publicul spectator, numeros, ca de fiecare dată, 
prin evoluțiile lor artistice, fiind răsplătiți, ca de 
obicei, cu cadouri consistente de către Consiliul 
Local și Primăria Comunei Vermeș  condusă de 
domnul primar Ion Iacob Damian, cel care a fost 
nelipsit de la frumoasele evenimente și care ne-a 
spus:

„Știu că numărul mai mare de manifestări cul-
turale, desfășurate în comuna noastră, precum 

și data din calendar, diferită pentru fiecare din 
aceste serbări, fac imposibilă prezența imagini-
lor într-o singură ediție a jurnalului. Dar, trebuie 
ca toți copiii și tinerii comunei noastre, care sunt 
prezenți la manifestările culturale, să se regă-
sească în jurnalul interregional „Banatul”. Să se 
bucure ei, părinții și urmașii lor, pentru că acest 
jurnal unic, nu numai prin ținuta grafică, pe care 
Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan, la nu-
mit atât de frumos, „Biblia Banatului”, se va păs-
tra în biblioteci.”

Iar noi, precum se vede, am ținut seama de 
sfatul domnului primar.



17. februarie

 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Cine intră în comuna 
Coșteiu de azi, intră 

într-o comună frumoasă a 
Țării Banatului de câmpie. 
Și acum când februarie bate 
cu degetul la fereastra lu-
nii martie, putem ști că în 
curând, câmpiile și munții 
nostri, vor fi căptușiți cu 
mătase vegetală, mătase ca 

un fel de crânguri de torțe ce nu se sting decât sub 
prăbușirea zăpezilor. Eu cred că sufletul de măr-
găritar al Banatului, imprimă vieții trăite pe acest 
pământ zile de echilibru și extaz. Și tot astfel crede 
și intervievatul meu, bănățean verde și omenos.

Domnule primar, dacă ar fi să vorbim și chiar 
vom vorbi despre anul care a trecut, cu ce moment 
am începe dialogul nostru?

4Fără îndoială cu acela privind însușirea va-
riantei finale a proiectului de stemă a comunei 
noastre căreia Consiliul Local, din primele zile ale 
anului care a trecut, i-a aprobat explicația heral-
dică a culorilor și simbolurile. Dar toate hotărârile 
și propunerile adoptate de-a lungul anului trecut 
au o importanță egală, doar că unele aparțin mai 
mult sufletului cum este cea legată de sprijinul fi-
nanciar pe care l-am acordat, de la bugetul local, 
unităților de cult din comuna noastră, aparținând 
cultelor religioase recunoscute de statul roman.

Dacă tot vorbim de suflet, atunci să ne gândim 
și la recunoștință.

4Recunoștința, capacitatea de a fi recunos-
cător, dragă Roxana, ține de educație. Dar de ce 
mă întrebi despre recunoștință.

Pentru că știu că ați susținut, ca om al Banatu-
lui, recunoscător față de valorile acestui pământ, 
realizarea sculpturii bustului, în bronz, a lui Efti-
mie Murgu.

4Da, bustul din bronz, pentru un om cu ca-
racter de bronz. Eftimie Murgu, a fost omul care 
a votat detronarea habsburgilor și noua lege 
a naționalităților ce cuprindea obținerea unor 
drepturi minimale pentru români. Un adept 
înflăcărat al ideii de republică. Și mă bucur că 
acest bust al marelui bănățean, și prin efortul 
coșteienilor, își va găsi un binemeritat loc în foa-
ierul central al Camerei Deputaților.

Și dacă tot ne aflăm la capitolul recunoștință, 
cred eu că merită să consemnăm, să reamintim și 
momentul celor răsplătiți pentru jumătate de veac 
de căsătorie, care, din partea dumneavoastră, tot 
recunoștință se cheamă.

4Vezi dragă Roxana, mi-a plăcut să țin min-
te o observație pe care, am aflat-o de la cineva 
și care spune că recunoștința este calea directă 
spre Dumnezeu și îngeri. Dacă avem răbdare, 
oricât de mânioși și supărați ne simțim, putem 
găsi ceva pentru care să fim recunoscători. Cu 

cât mai mult căutăm recunoștința, cu atât îngerii 
ne vor da mai multe motive să fim recunoscători 
și fericiți în viață.

Da, frumoasă zicere. Cât despre căsătorie, des-
pre familie, se zice că membrii unei familii care 
pot să mănânce ceapă laolaltă sunt fericiţi.

4Acum, eu nu i-am întrebat câtă ceapă au 
mâncat, dar am văzut în ochii acestor consăteni 
ai mei, multă, multă fericire, liniște și înțelepciune.

V-aș propune să vorbim puțin și despre acest an 
care abia a început.

4Sigur că da.
Îl priviți ca pe un an mai greu decât anul care 

a trecut?
4Bunicul meu m-a învățat că ziua de mâine 

se pregătește de ieri. Tot așa și cu anul, el dacă 
este bine pregătit, bine gândit și planificat, va fi 
un an bun. Avem foarte multe proiecte, despre 
care vom putea vorbi și în edițiile viitoare ale 
revistei, dar un lucru important pe care doresc 
să-l comunic consătenilor mei, este acela că 
până în toamnă doresc să finalizăm principalele 
proiecte pregătite pentru anul acesta.

Și sărbătorile comunei?
4Le vom pregăti, ca în fiecare an până 

acum, cu aceeași grijă, pentru a bucura, atât 
locuitorii localităților noastre, cât și goștii lor.

Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc.

Pânã în toamnã doresc sã finalizãm principalele proiecte pregãtite pentru anul acesta

O fidelă cititoa-
re a paginii 

comunei Coșteiu, din 
cadrul jurnalului in-
terregional „Banatul”, 
domnișoara Adriana 
Cute, născută la Ma-
drid în anul 2003, ele-
vă la Grupul Școlar  
„Valeriu Braniște” din 
Lugoj, ne recomandă, 
pentru lectură, o poe-
zie scrisă de ea. O pu-
blicăm, așteptând și 
alți elevi din comuna 

Coșteiu să-i urmeze exemplu.

Transparenţa administrativă
Hotărârea nr. 1 din 09.01.2020, 
privind acoperirea definitivă a defici-
tului la secțiunea de dezvoltare pri-
vind bugetul local pe anul 2019.

Consiliul Local al comunei Coșteiu adoptă 
prezenta hotărâre:

Art. 1. - Se aprobă acoperirea definitivă a defi-
citului la secțiunea de dezvoltare cu suma de 
2.052.190,59 lei.
Art. 2. – Cu punerea în aplicare a prezentei hotărâri 
se încredințează primarul comunei Coșteiu, prin 
compartimentul financiar-contabilitate.
Atr. 3. – Prezenta hotărâre se comunică instituției 
prefectului județului Timiș, primarului comunei 

Coșteiu, prin compartimentul financiar-contabi-
litate, Direcției Generale a Finanțelor Publice și 
Trezoreriei municipiului Lugoj, jud. Timiș.

Hotărârea nr. 2 din 09.01.2020,  privind  
aprobarea dezmembrarii  parcelei cu  nr.  cadas-
tral  407097  înscris în C.F.  nr.  407097,  comuna 
Coșteiu  în  suprafață  de  6.080  mp în  3 loturi.

Consiliul Local al comunei Coșteiu hotărăște:
Art. 1 - Se aprobă documentația  tehnică de  dez-
membrare  întocmită de  S.C,  DOCAD 2013 
SRL,  prin ing. Marian  -  Claudiu  Dobrean,  
a  imobilului  teren  intravilan  înscris  în  CF  
nr. 407097,  comuna Coșteiu,  Nr.  topografic. 

407097, în  suprafață de  6.080  
mp,  aparținând domeniului pu-
blic,  în trei  loturi,  conform  
documentației tehnice  anexate:
-  Lot 1: S: 1067 mp;
-  Lot 2: S: 4663  mp;
-  Lot 3: S: 350  mp;
Art. 2 - Cu  ducerea  la îndeplinire  a prezentei 
se încredințează Primăria Coșteiu  prin Compar-
timentului Agricol.
Art. 3 - Prezenta  hotărâre  se  comunică:
-  Instituției  Prefectului  Județului  Timiș;
-  Compartimentului  urbanism  și  financiar-
contabil;
-  O.C.P.L  Timiș.

Din albumul cu poze frumoase

„De ce simţim atâta plăcere atunci când ţinem mâna unui copil într-a noastră?”, 
pare că ne întreabă edilul comunei Coşteiu, care nu uită că toţi oamenii mari 
au fost mai întâi copii, dar, din păcate,  puţini dintre ei îşi mai aduc aminte.

O cruntă realitate 
O viață bogată în amintiri cumplite 
Tristețea se citește pe chipul tău 
Se vede, chiar nu mai poți 
Ai trecut prin multe chiar de copil 
Oprește-te, pleacă, nu mai da! 
Țipete, plânsete, zgomote tari 
Asta auzeai.
O seară normală, într-un film de groază s-a transformat.
Fugeai de colo-colo să-ți cauți mama speriat 
Of, copile, câte ai îndurat...
Liniștea s-a lăsat ! 
Dar unde-i ? Unde-i omu’ tău drag ?
Lăsată neajutorată în pat ...
Un suflet cald în marmură s-a transformat
Sunt bine ! Asta spunea 
Totul se va rezolva 
Ai grijă de tine și de mine, dacă vei putea...

Primim la redacţie Pãrerea  unui  tânãr  adolescent 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Contrasemnează pentru legalitate   
Jr. Mariana ardelean – Secretar general

Președinte de ședință 
Florin-Ilie Cuturean - consilier local
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ioan GUȚU -  Primar al comunei Birchiș

Un început de ianuarie 
trăit într-o țară ce  

merge spre stânga trăgând 
către dreapta poate fi și fru-
mos, dacă cobori pe o buclă 
de legendă spre Birchiș pe 
un drum descântat din pădu-
rile mocioneștilor. E început 
de zi și un val de ceață se ri-
dică de pe spinări de munți. 

Un ceas de fericire dulce. Ninge ușor, ninsori din 
poveștile născute în codrii Zărandului. Sau, poate 
ivite dintr-un cer de zahăr din țara păpușilor, ori 
din lumea lui Disney sau din cea a lui Andersen. 
Zborul lor e prin vis. Cad și din gheață răsar flori 
dalbe. Aș privi o zi întreagă, dar trebuie să gră-
besc spre sediul primăriei...

Domnule primar, cam de multă vreme nu am 
mai stat de vorbă. Iar acum când vă întâlnesc, vă 
pregătiți de un drum la București.

4Mă duc la o întâlnire cu colegii de comune 
din România.

Cum găsiți rostul acestor întruniri?
4Domnișoară Roxana, la astfel de întâlniri, 

se ridică foarte multe probleme legate, desigur, 
de administrație în principal. Acolo, fiecare uni-
tate administrativ teritorială vine cu specificul ei, 
astfel că acolo primarii vin cu probleme diferite, 
în marea lor majoritate, dar și cu probleme de 
interes general. Acolo de multe ori, se află pre-

zent întreg guvernul țării în frunte cu premierul, 
participând efectiv la comentarea problemelor 
care se ridică de către edilii prezenți.

Se rezolvă, vin în sprijinul dumneavoastră 
acești guvernanți pentru a găsi soluții la ceea ce 
le cereți?

4Draga mea...
Iertați-mă, dar v-am întrebat, tocmai pentru că 

nu de puține ori, v-am întâlnit mâhnit întors de la 
aceste întruniri.

4Dragă, este adevărat că de multe ori, 
problemele ridicate, unele din ele, sunt lăsa-
te de izbeliște, mai ales că, după cum bine se 
cunoaște, la noi guvernele se schimbă într-un 
ritm de neînțeles pentru o țară care își caută de 
ani buni un echilibru. Dar, așa cum spunea cine-
va, tot ceea ce este făcut în lumea aceasta este 
făcut prin speranță, așa că mă voi duce și de 
această dată cu sparanța că o parte din proble-
mele pe care le voi face cunoscute mai marilor 
țării și, pentru care le voi cere sprijinul, să își gă-
sească rezolvarea. Cu atât mai mult cu cât avem, 
de această dată, un guvern nou, care, cred eu, se 
va strădui să cântărească bine solicitările noas-
tre, care, odată rezolvate, se vor dovedi utile 
atât pentru comunitățile noastre ale celor care 
le reprezentăm acolo, cât și pentru binele țării.

Cum comentați, ca primar cu șase mandate, 
opțiunea unora pentru alegerile din două tururi?

4Dragă Roxana, te asigur că din ceea ce am 

observat eu de-a lungul acestor ani la toate ale-
gerile, deci și la cele din două tururi de scrutin, 
pot să te asigur că argumentele acelora care afir-
mă că alegerile dintr-un singur tur nu sunt demo-
cratice, sunt greșite. Absolut greșite! Păi, dacă 
eu, alegător, mă prezint în primul tur la urnă cu 
o opțiune demult formată pentru un anume can-
didat din cei aflați în cursă, iar candidatul pentru 
care eu mi-am exprimat alegerea nu se califică în 
turul secund, acolo, în al doilea tur de scrutin, se 
vor afla, carevasăzică, doi candidați pe care, pe 
nici unul din ei eu nu l-aș fi votat în primul tur. Ce 
soluție am eu ca alegător?

Să nu vă prezentați la votul celui de-al doilea 
tur.

4Evident, pentru că nici unul din cei doi, nu 
îmi exprimă încredere pentru a îi acorda votul. 
Deci care ți se pare procedeul mai apropiat de 
demnitatea umană și de spiritul de competiție?

Alegerea din primul tur.
4Și atunci la ce bună toată această imensă 

cheltuială, această uriașă risipă de bani?
Domnule primar, alegerile din primul tur, îmi 

amintesc de competițiile sportive.
4Exact, cel care trece primul linia de sosire, 

că a trecut într-o oră sau în zece secunde, este 
câștigător. Și să mai știi un lucru pe care îl poți 
verifica, cel care este apreciat de oameni, ori 
dintr-un tur, ori din zece tururi, indiferent de 
contracandidați, tot acela va câștiga.

Cel care este apreciat de oameni, ori dintr-un tur, ori din zece tururi, tot acela va câºtiga

Din lada cu zestre a comunei Birchiş

Aurel VoDICAN

Gropan, cârciumă bătrână
Pentru mulți tu ești altarul,
Pe care-i atragi să vină
Ca-n spre-a raiului grădină.
De-și mai potolesc amarul.

Ale tale țuiculițe
Faima celor însetați,
Lasă goale pungulițe
Dar astâmpără gurițe
Fericind pe turmentați.

Crâșmărița frumușică
Țărăncuță desmierdată,
Șireată ca o pisică

Ea înfruntă fără de frică
O privire turmentată

Când cu-o poantă, când cu-o glumă,
Până simți că pierzi din grai,
Capul nu te mai îndrumă,
Nici picioarele de gumă
Către casa-n care stai.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Marcel Iancu din comuna Birchiș, ne întreabă cum poate fi 
dat statul în judecată la CEDO? Domnule Iancu, Curtea Europeană 

a Drepturilor Omului este o instituție internațională care garantează dreptu-
rile și libertățile fundamentale ale omului, care sunt prevăzute în Convenția 
Europeană a Drepturilor Omului. În cazul în care considerați că statul ro-
mân a încălcat în detrimentul dumneavoastră direct și personal unul dintre 
aceste drepturi fundamentale, puteți adresa Curții o cerere.

Trebuie să știți, însă, că CEDO poate cerceta numai cereri referitoare la 
încălcarea unuia sau mai multor drepturi enumerate în Convenție și Proto-
coale. Curtea nu este o instanță de apel împotriva instanțelor naționale și 
nu poate anula sau modifica deciziile lor și nici nu poate interveni direct în 

favoarea voastră pe lângă autoritatea de care vă plângeți.
Conform regulilor CEDO, vă puteți adresa Curții numai cu privire la actele unei autorități pu-

blice (Parlament, administrație, tribunal etc.), însă instanța europeană nu se poate ocupa de cereri 
îndreptate împotriva unor persoane particulare sau a unor instituții private.

Acum 62 de ani, domnul Aurel Vodicean, onorant colaborator al jurnalului interregional „Bana-
tul”, a constatat, trecând într-o succintă revistă altarele zeului Bachus funcționale pe aria comu-

nei, că cel mai vechi birt din localitate, inaugurat în 1948, era Gropanul, despre care autorul ne spune 
că „și azi se mai păstrează îmaginea lui în pozele vremii, cu cele două sălcii plângătoare predestinate 
parcă pentru decorul tragico-comic când consumatorii se aduceau în spate de la birt și pentru că în zilele 
ploioase zona părea o Veneție în miniatură”.

 Acestui loc, de care azi doar cei vechi își mai amintesc, autorul, acum 62 de ani, cum spuneam, i-a 
închinat un poem care poate face parte dintr-o antologie a umorului liric.

Gropanul

16 mai 1958

Transparenţa 
administrativă

Hotărârea nr. 1 din 7 ianua-
rie 2020, privind aproparea 
planului de acțiuni sau lucrări 
la nivel local la nivelul unității 
administrativ-teritoriale Birchiș 
în anul 2020, care vor fi prestate lunar de către una 
din persoanele majore apte de muncă din familiile 
beneficiare de ajutor social potrivit Legii 416/2001, 
privind venitul minim garantat, cu modificările și 
completările ulterioare.
Hotărârea nr. 2 din 7 ianuarie 2020, privind sta-
bilirea cuantumului compensației în bani acordate 
voluntarilor din Serviciul Voluntar pentru Situații 
de Urgență Birchiș.

Din albumul comunei 
Birchiş

Moderna bază sportivă din satul Căpâlnaş, cu gazon sintetic 
şi instalaţie de nocturnă
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Ordinea și curățenia 
care domnește în 

interiorul primăriei din 
Sînandrei, se regăsește în 
toată comuna. Indiferent de 
anotimp, locuitorii comunei 
vin în întâmpinarea muncii 
primarului, păstrând spațiile 
din fața caselor îngrijite cu 
multă migală. 

Domnule primar abia a început anul și pregătiți 
noi investiții, noi proiecte.

4Da, abia a început și noi am  și pregătit și 
aprobat devizul general actualizat și principa-
lii indicatori tehnico-economici pentru un nou 
obiectiv de investiții.

Despre ce obiectiv este vorba?
4Despre realizarea sistemului de canalizare 

menajeră a localității Carani, inclusiv racordarea 
la rețea a tuturor gospodăriilor din acest sat.

De unde ați reușit să obțineți finanțare pentru 
acest proiect destul de important?

4Proiectul „Rețea de canalizare în localita-
tea Carani, comuna Sînandrei, județul Timiș”, 
este finanțat prin Programul Național de Dez-
voltare Locală și de la bugetul local, așa cum 
prevăd normele metodologice ale Programului 
Național de Dezvoltare Locală.

Am vorbit despre prima lună a acestui an, dar 
eu am dorit, de fapt, să încep acest dialog cu dum-
neavoastră prin observaţia că localitatea dumnea-
voastră, este una din cele mai frumoase și curate 

așezări ale Banatului.
4Sigur că mă bucur să aud că localitatea 

Sânandrei este o așezare frumoasă, deși apre-
cierea frumuseții este, totuși, o chestiune ce 
presupune o doză de subiectivism. Ei, când este 
vorba de curățenie, aici pot să te asigur că aces-
tei laturi îi acord o importanță deosebită. La fel 
și majoritatea consătenilor mei. Dealtfel, chiar în 
ultima lună a anului, am aprobat, că tot vorbim 
de curățenie, tarifele distincte pentru gestiona-
rea deșeurilor reziduale și a celor reciclabile. Dra-
ga mea, ordinea și curățenia sunt strâns legate 
de educație.

Cum priviți, din pridvorul anului 2020, spre 
anul 2019?

4Anul 2019, poate fi comentat ca un an greu, 
dar plin de realizări și împliniri. Și acest aspect se 
datorează faptului că în primăria comunei Sînan-
drei, noi nu facem politică. După cum bine se știe, 
împreună cu consilierii locali am format și formăm 
o echipă apolitică, dedicată strict comunității.

Dacă v-aș ruga să faceți un bilanț sumar, cu ce 
ați începe?

4Dragă, am reușit, împreună cu întreg 
aparatul administrativ, cu consilierii locali, am 
reușit, cum spuneam, să introducem în locali-
tatea noastră, transportul în comun. Am reușit 
să finalizăm asfaltarea și pavarea a foarte mul-
te străzi și trotuare atât în comună, cât și în cele 
două sate aparținătoare. Apoi, am redat măreția 
binemeritată, Bisericii Catolice aflată în centrul 
localității, iar astăzi arată ca un adevărat monu-

ment istoric.
Dacă tot ați amintit de biserică, trebuie să con-

semnez câteva informații privind capelele din co-
muna dumneavoastră.

4Capelele pot fi trecute, și ele, la capitolul pro-
iecte realizate, pentru că am reușit să construim în 
fiecare sat câte o nouă capelă. Clădiri moderne de 
care comunitatea noastră avea mare nevoie.

Pe partea de infrastructură pietonală, cum stați.
4Foarte bine! Pe străzile comunei noastre 

am început să dezvoltăm, treptat, introducerea 
iluminatul public cu led.

Sunteți mulțumit de calitatea iluminatului de 
acest gen.

4Da, și când spun acest lucru, am o dublă 
mulțumire: întâi cea legată de calitatea ilumina-
tului, apoi de cea legată de durata de funcționare 
a acestor corpuri de iluminat.

Învățământului, ați acordat aceeași grijă ca în 
fiecare an?

4Nici nu se putea altfel atâta timp cât sunt 
convins că părinții noștri aveau dreptate atunci 
când, deseori, ne aminteau și reaminteau, pro-
verbul care spune că „radacina învățăturii e ama-
ră, dar rodul ei e dulce.” Da, s-au făcut investiții 
importante în școli și grădinițe, în parcuri, pentru 
destindere, într-un nou teren de sport prevăzut 
cu instalație de nocturnă pentru mișcare și în 
atâtea alte obiective despre care îți propun să 
vorbim în edițiile viitoare ale jurnalului.

Vă mulțumesc, domnule primar.
4Și eu îți mulțumesc.

Împreunã cu consilierii locali am format ºi formãm o echipã apoliticã, dedicatã strict comunitãþii

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN

 oaia de 
Sînandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sînandrei

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Domnul Nicolae Străuț din 

comuna Sînandrei, ar dori 
să știe cui se acordă ajutor social 
și dacă cei ce beneficiază de acest 
ajutor au și obligații? Domnu-
le Străuț, ajutoarele sociale sub 
forma venitului minim garantat, 
alocației pentru susținerea familiei 
și ajutorului de încălzire se acordă 
persoanelor singure sau familiilor 
care au venituri mici.

Este important de precizat că persoanele care be-
neficiază de o formă de ajutor social prin Legea nr. 
416/2001 sau mai multe persoane apte de muncă din 
familia beneficiară au obligația de a presta lunar, la 
solicitarea primarului, diverse acțiuni sau lucrări lo-
cale. În aceste cazuri, orele lucrate se însumează pen-
tru toate persoanele din familia care beneficiază de 

ajutor social și se calculează proporțional cu valoarea 
ajutorului primit de familie.

Cuantumul ajutorului social se stabileşte ca dife-
renţă între aceste niveluri şi venitul net lunar al fa-
miliei sau al persoanei singure. Practic, acest ajutor 
reprezintă o suplimentare a venitului net al solici-
tantului (persoana singură sau familia). Cererea de 
acordare a ajutorului social şi declaraţia pe propria 
răspundere se depune la primăria localităţii în a cărei 
rază teritorială îşi are domiciliul sau reşedinţa titula-
rul, potrivit legii.

Venitul net lunar în cauză se calculează ca suma 
tuturor veniturilor pe care persoana/familia respec-
tivă le-a obținut în luna anterioară depunerii cererii, 
inclusiv: asigurări sociale de stat, asigurări de șomaj, 
indemnizații, alocații și ajutoare cu caracter permanent, 
obligații legale de întreținere și alte creanțe legale.

Nu se iau în calcul: alocația pentru susținerea fa-

miliei, alocația de stat pentru copii, bugetul personal 
complementar, ajutoarele de stat acordate producă-
torilor agricoli, sprijinul financiar „bani de liceu”, 
veniturile obținute de zilieri, bursele școlare, sume-
le acordate tinerilor cu cerinţe educaţionale specia-
le, tichetul social pentru stimularea participării în 
învățământul preșcolar a copiilor proveniți din fami-
lii defavorizate.

 Din albumul comunei

Sînandreiul noaptea...

 „Şcoala va fi şcoală când omul va fi om şi statul va fi stat”
Mihai Eminescu

Mi-am amintit observația eminesciană, atunci când am selectat pentru dumneavostră cititorii 
noștri, câteva din inepțiile, din prostiile, pe care profesorii sunt obligați să le citească în lucră-

rile de control ale elevilor din București. Citiți și vă cruciți și dumneavoastră:
„Ion a fost unul dintre personajele lui Slavici care a ştiut să lupte foarte mult pentru viaţă, dar şi pentru 

a nu fi bătaia de joc a oamenilor din Siliştea-Gumeşti”.
„Nu știu cât ajută comunicarea, dar ştiu că trebuie să arăţi bine ca să fii integrat într-o echipă, femeile 

au noroc, au și papagal te fac din prima, bărbații sunt mai proști de fel și le cad ăstora la genunchi”.
„Oamenii nu comunică la serviciu ca să facă nişte proiecte de asta sunt serviciile praf la noi în ţară”.
„Ion a apărut în anul 1999 în perioada interbelică, adică spre sfârşit, mai exact în perioada contempo-

rană sau postbelică”.
„Să crezi şi să nu vezi, Ilie era tatăl lui Slavici cel mai mare prozator de după anul 1990”.
„Moromeţii este o capodoperă a liricii româneşti care a reuşit să încânte cu măiestrie cititorii”.

Opinia cetãþeanului
Jurnalul interregional „Banatul”, găzduiește 

dreptul cetățenilor la libera exprimare, fără 
a cenzura părerea cititorilor, cu rugămintea ca me-
sajele să fie cât mai scurte. Vă mulțumim.

Maria Rozalia Rad: „Felicitări domnule primar! 
Ați reușit să faceți într-un termen destul de scurt... ce 
nu au reușit alții cu anii... Tot respectul. Mult succes 
în continuare în tot ceea ce faceți. Doamne ajută!”.
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VASILE ToDI

Am urcat, am tot urcat prin bogate zăpezi, 
neîntâlnite la câmpie, spre casa de iarnă 

a scriitorului Vasile todi din munții Zărandului. 
o garsonieră montană, cum îi place lui să o 
numească, așezată într-un peisaj paradisiac în 
dreptul căreia, susură un pârâiaș printre ghețuri 
incolore. Ceștile cu cafea aduse de doamna sa 
elena Jurjescu, alintată arghezian de soț cu 
apelativul „puică”, sunt așezate cu grijă alături 
de ulcelele cu vin. În cămăruță e cald și vreme de 
vorbit avem berechet.

Domnule Vasile Todi, iubiți mult acest loc în 
care vă petreceți o bună parte din vreme.

Numai iarna. Pentru că iarna aici este ca-n 
Jukovski:

„Vântu-i mai șuierător.
Troienește clipa.
Alb, omătul. Corbu-n zbor
Șuieră cu-aripa.
Gem tristețile-ntre zări.
Caii fug. Cu teamă
Tot privesc în depărtări,
Scuturând din coamă.”
Și vara?
Vara sunt al câmpiei și al fluturilor care se joacă 

de-a v-ați ascunselea printre florile livezii găsindu-
și, osteniți fiind, culcuș pe umărul meu.

Sunteți conservator, sau mă înșel?
Nu, nu vă înșelați, privit dintr-o anumită parte 

a mesei, da, sunt un conservator și pentru că beau 
numai vin, iar vinul este un produs prin excelență 
„conservator” dovadă că principiile de fabricație nu 
s-au modificat de milenii.

Și astăzi ce vin bem?
Astăzi vom bea un vin primit de la Niculițel, 

locul de pătimire al Sfinților Zotic, Atal, Camasie 
și Filip, martirizați în aceeași perioadă de apostazie 
romană de la sfârșitul secolului al III-lea și începutul 
secolului al IV-lea d.H.

Domnule Vasile Todi, dacă tot ne întoarcem cu 
povestea vinului la începutul veacurilor, ce credeți, 
aurul dacic a salvat Roma de la colaps, la începutul 
secolului al II-lea?

Oare numai al dacilor? Domnule Jichița, istoria 
o scriu învingătorii pentru lumea toată și învinșii 
doar pentru ei. Învinși fiind mereu, istoria noastră 
este plină de neadevăruri. Cincizeci de ani, ea a 
fost scrisă sub atenta supraveghere a partidului 
unic, iar azi, nu mai interesează pe nimeni. Sigur 
că romanii au luat, asemeni tuturor cotropitorilor, și 
aur din Dacia ocupată, dar a spune că aurul dacilor 
a salvat Roma mi se pare o afirmație funambulescă. 
Să nu uităm că o parte din aurul de care vorbim a 
fost folosit de romani și pentru a construi. Cel mai 
vechi drum de piatră aflat pe teritoriul României le 
aparține. Și azi dăm aur domnule unui alt imperiu, 
dar Bechtel nu a lăsat în urmă nici o cărăruie.

Am traversat 400 de ani de suzeranitate 
otomană, dar noi vorbim despre victoriile noastre 
în războaiele cu osmanlâii. Mi se pare o exagerare. 
Plăteam tribut otomanilor, chiar dacă mai câştigam 
câte o bătălie. Putem face câteva corecţii de 
sinceritate în abordarea corectă a istoriei?

Vedeți, și în acest caz se continuă povestea 
aurului dacic care a salvat Roma.

Jugul de lemn turcesc a fost înlocuit cu jugul 
de fier austriac. Mit sau adevăr? Vă rog să 
argumentaţi. 

Domnule, aici atingem un subiect căruia trebuie 
să-i acordăm o atenție de posadă. Islamul a venit în 
Europa ca parte beligerantă și s-a menținut în ea atât 
prin războaie proprii, cât și prin războaiele pe care 
le-au purtat între ele statele creștine. Jug aduce cu el 
orice imperiu care te cotropește. Noi ne-am născut 
sub fasciile romane și ne-am civilizat sub aripile 
vulturului austriac. Sau, dacă doriți să mă explic în 
termenii aleși de dumneavoastră, noi ne-am născut 
sub jugul roman și ne-am civilizat sub cel austriac. 
Dar acelor două juguri, ambele imperii, le-au dat o 
formă suportabilă de colac îmbrăcat în piele prin 
care treceau fără să doară prea tare, hamurile care 
ne ghidau spre educație. Sub celelalte imperii nu am 
fost decât robi și nu în jug, ci în zgardă. Așa cum 
suntem și azi, așa cum vom fi mereu câtă vreme 
statul, care nu trebuie să fie o noțiune abstractă, 
nu va trimite pe banii lui la școlile înalte ale lumii 
valorile tinere, pe care ulterior, să le cheme înapoi 
oferindu-le poziții demne de studiile lor. Domnule 
Jichița, îmi îngădui să îți amintesc, sugestiv,  cum 
debutează Arapul Țarului?

Vă rog.
„Printre tinerii trimiși de Petru cel Mare în țări 

străine, spre a dobândi cunoștințele trebuitoare unui 
stat...” România nu mai are învățământ, domnule...

Vrem adevărul despre „monstruoasa coaliţie” şi 
răsturnarea lui Cuza Vodă, domnul primei noastre 
uniri.

Muntenii domnule, liberalii munteni! În noaptea 
marii trădări, la lovitura de palat din 11 februarie 
1866 mi-l închipui pe marele Cuza ca un suedez 
la Poltava. Dar senin, pentru că după cum spunea 
la capătul trădării, „S-a săvîrșit ceea ce doream 
și eu demult, dar s-ar fi putut petrece și altfel. 
Sînt îndurerat că iubita mea armată și-a călcat 
jurămîntul de credinţă.” Domnule Jichița, astfel au 
sunat ultimele cuvinte rostite de Alexandru Ioan 
Cuza înainte de a fi scos din palat, după o domnie 
scurtă, dar plină de înfăptuiri, scrie Arhimandritul 
Mihail Daniliuc. Ce adevăr liniștit îi scria Cuza 
împăratului francez, Napoleon al III-lea: „Astăzi, 
Sire, voi intra cu plăcere în viața privată, lăsînd 
un Tron pe care nici nu l-am visat, nici căutat, pe 
care nu l-am datorat decât stimei compatrioților 
mei”. Ce voievod! Mai mare decât o dinastie. Și 
pe acest român, mare reformator, al instituţiilor, 
al structurilor şi mentalităţilor medievale ale celor 
două Principate l-a prigonit, până la moarte, Carol 
I de Hohenzolern. Adevărul privind răsturnarea 
domnitorului? Ni-l spune Kogălniceanu: „Nu 
greşelile l-au răsturnat pe Cuza, ci faptele sale 
cele mari”. Dar, dragă domnule Jichița, din salba 
faptelor mari făcute de Cuza, a lipsit cea mai 
importantă și  singura, care i-ar fi garantat o moarte 
de bătrânețe, pe tron.

Care?
Împământenirea 

evreilor.  Pentru 
c ă  t o t  a m 
vorbit de Cuza, 
blajinul înnoitor 
a l  R o m â n i e i , 
trebuie spus că 
r e c u n o a ş t e r e a 

tuturor reformelor 
p o l i t i c e  d i n 
Principate după 
Unirea din 1859 a 

presupus drept condiţie din partea Marilor Puteri 
rezolvarea situaţiei evreilor şi acordarea cetăţeniei, 
drept rezervat atunci doar străinilor creştini. Dar 
din pricina opoziției liberalilor munteni, Cuza nu 
a reușit.

La cererea Rusiei, am intrat în războiul 
antiotoman din 1877-1878. Drept „mulţumire”, 
ţarul Rusiei, Alexandru al II-lea, ne-a luat Bugeacul 
(sudul Basarabiei), dându-ne la schimb ceea ce nu-i 
aparţinea – Dobrogea de Nord, pe care o cucerise 
de la otomani. Aşa se scrie istoria?

Bine că ne-au dat și atât. De obicei învingătorul 
ia totul.

Și noi nu am fost învingători?
Ba da, dar noi am fost de conjunctură, ei de 

eternitate. Dar noi, atunci, am avut noroc cu evreii 
care doreau de multă vreme să se așeze cu drepturi 
depline pe acest pământ. Astfel că mai marii lor, 
au poruncit Franței, Germaniei, Angliei, Austro-
Ungariei, Rusiei, Imperiului Otoman, Italiei, adică 
Marilor Puteri, să ceară României, în schimbul 
recunoașterii granițelor rezultate după Războiul 
de Independență, drepturi civile egale pentru 
toți cetățenii, indiferent de rasă ori religie. Și de 
această dată, liberalii și conservatorii munteni s-au 
supus și au revizuit Constituția în 1879, îngăduind 
evreilor prin articolul 7 să obțină naturalizarea 
printr-o simplă cerere individuală. Asta este istoria 
adevărată, restul, sunt filme nicolaiesciene.

Au poruncit Marilor Puteri?
Domnule Jichița, evreii nu roagă decât atunci 

când vând mărunțișuri.
Cine a declanşat al Doilea Război Mondial? 

Germania... şi-atât?
Încercând să răspund într-o ordine, subiectiv, 

exactă, aș începe cu „Marea Criză”, care l-a făcut 
posibil pe Hitler și mai apoi cu Germania. Dar la 
întrebarea dumneavoastră, vin și eu cu o întrebare: 
„Cine a determinat «Marea Criză»”? Până vom 
decela, țin să amintesc că toţi americanii care au 

murit în acea conflagrație au murit de fapt pentru 
înfiinţarea statului Israel! Și asta nu o spun eu, o 
spune un american, un evreu american, Benjamin  
Freedman, iar starețul rus Antonie ne asigură că 
liderii sionismului n-au nimerit în temniţele lui 
Hitler, ei au reuşit să plece, pentru că ştiau dinainte 
cele ce se vor întâmpla. Dar persecuţiile, într-un fel 
anume tratând cele întâmplate, au avut ca rezultat 
crearea statului Israel.

Ion Antonescu, erou sau criminal?
Domnule profilul lui Ion Antonescu este cel 

al unui militar. Privit din acest unghi, Hitler îl 
considera pe Ion Antonescu ca fiind un soldat 
strălucit, dar nu şi un bun politician, de talia lui 
Mussolini de exemplu, care avea un real simţ politic. 
Personal, pe Mareșal îl văd așa cum mi-l prezintă 
colonelul G. Magherescu, în volumul „Antonescu, 
Mareşalul României şi războaiele de reîntregire”: 
„Antonescu era un mare spirit de dreptate... un om 
cu suflet părintesc, sever prin interesul datoriei, dar 
omenos faţă de cel slab şi în suferinţă.” Mai mult 
decât atât, eu nu pot să spun.

Avea de ales o altă cale decât alianţa cu Hitler 
în contextul internaţional de atunci?

În cazul politicienilor da, mereu există, dacă 
nu un drum, cel puțin o potecuță. Dar în viziunea 
Mareșalului, nu. Antonescu știa că o potecuță nu 
duce niciodată în istorie.

Se putea opri la Nistru?
Un om cu educația lui militară, cu ambiția lui, 

cu conștiința propriei valori și a locului pe care 
singur și l-a ales în istorie, nu!

Putem vorbi de o lovitură de stat privind 
arestarea lui Ion şi Mihai Antonescu?

Fără îndoială.
Ce am „câştigat” prin acest gest de duplicitate 

faţă de aliatul cu care am pornit războiul, dar şi 
faţă de noul aliat, Rusia Sovietică? 

Dispreț. Atât din partea nemților, cât și a rușilor.
Sunt atâtea pete albe în istoria noastră. Ne e 

teamă de adevăr?

Teamă nu, dar rușine ar trebui să ne fie. O rușine 
lungă de la Decebal până la Ceaușescu împușcat în 
sfânta zi de Crăciun. Domnule Jichița, adevărul 
nostru istoric este istoria trădărilor noastre.

Cum vă pare țara aceasta azi?
O țară cu conducători proști deasupra unui popor 

răbdător. Acest popor are o răbdare monahală și 
soarta călugărului fra-Luca. Pot să argumentez?

Desigur.
Ca să vezi și dumneata, să înțeleagă și cititorii, 

cum prostia conducătorilor și ghinionul poporanului 
nu are hotare.

Vă ascult.
Domnule, fra-Luka este un personaj pe care 

l-am întâlnit la Andrić, un ins care după ce intră 
în viața monahală, urmând studii în teologie, 
descoperă o înclinare deosebită și o mare dragoste 
pentru medicină. Observând acest lucru și știind 
câtă nevoie are mănăstirea, dar și populația de un 
medic bun, mai marii școlii l-au trimis să studieze 
medicina la Padua. După un an, conducerea școlii 
este schimbată venind în fruntea ei, adversarii 
celor care l-au trimis la aceste studii, astfel că 
aceștia îl chemară îndărăt pe fra-Luka. Când în al 
treilea an ajunseră iarăși la conducere cei dinainte, 
tânărul călugăr fu trimis pentru a doua oară la 
Padua să termine școala. În anul următor veni însă 
la conducere tabăra adversă, care anulă tot ce se 
făcuse înainte și, între altele, făcând în ciudă vechii 
conduceri, îl aduse din nou pe fra-Luka de la Padua 
înapoi la Guča Gora....

Am fost «cei mai viteji şi mai drepţi dintre traci», 
dar am fost mai mereu supuşi ai marilor imperii. Să 
fi fost acesta destinul neamului nostru?

Ar fi fost mai cu folos să fim cei mai înțelepți. 
Cât privește această constatare, că am fost „cei 
mai viteji şi mai drepţi dintre traci” chiar dacă ea 
aparține lui Herodot, dumneata știi bine, gazetar cu 
har fiind, că cel mai prost om nu-i ăla care nu știe să 
citească, ci acela care ia de bun tot ce citește.

noi ne-am năsCut sub fasCiile romane Şi ne-am Civilizat 
sub aripile vulturului austriaC  

  Interviu realizat de 
Constantin JICHIŢA 

pentru „Almanahul Dobrogea 2020”        


